
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1877. Första Kammaren. N:o 42.

Tisdagen den 15 Maj.
Kammaren sammanträdde kl. 10 f. m.

Justerades 4 protokollsutdrag för den 14 ock protokollet för 
•den 5 dennes f. m.

Föredrogs men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet 
Stats-Utskottets den 14 dennes bordlagda utlåtande N:o 17, an
gående regleringen af utgifterna under Riksstatens Fjerde kuf- 
vudtitel.

Föredrogos ock biföllos Stats-Utskottets nedannämnda, den 
14 dennes bordlagda memorial ock utlåtanden, nemligen:

N:o 86, med förslag till den afdelning af det nya reglementet 
för Riksgäldskontoret, som innekåller stadgandena angående de 
under innevarande riksdag på Riksgäldskontoret anvisade utgifter;

N:o 87, med förslag till ett stadgande i det nya reglementet 
för Riksgäldskontoret, angående kontorets iitlåning;

N:o 88, angående öfverlemnande till Kongl. Maj:t af det nya 
reglementet för Riksgäldskontoret; ock

N:o 89, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition an
gående bergverkstiondens uppkörande.

Föredrogs men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet 
Lag-Utskottets den 14 dennes bordlagda utlåtande N:o 37, i an
ledning af de inom Kamrarne gjorda anmärkningar ock fattade
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skiljaktiga beslut i afseende å Utskottets utlåtande N:o 20, rörande- 
Kong!. Maj:ts nådiga proposition med förslag till lag angående- 
eganderätt till skrift.

Föredrogs och bifölls Lag-Utskottets den 14 dennes bordlagda 
utlåtande N:o 38. i anledning af väckta motioner om ändring af 
58 8 i Kongl. förordningen om kommunalstyrelse på landet den 
21 Mars 1862.

Föredrogs men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet 
Särskilda Utskottets för behandling af Kong]. Maj:ts nådiga pro
position med förslag till utsökningslag och i sammanhang der
med erforderliga författningar den 14 dennes bordlagda memorial 
N:o 4, i anledning af dels återremiss, dels skiljaktiga beslut i 
vissa delar af Utskottets utlåtande N:o 1.

Föredrogs och bifölls Särskilda Utskottets för behandling ai 
Kongl. Maj:ts nådiga proposition med förslag till utsökningslag 
och i sammanhang dermed erforderliga författningar den 14 den
nes bordlagda memorial N:o 5, angående aflöning åt Utskottets 
tjensteman och vaktbetjening.

Föredrogos men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet 
Första Kammarens Tillfälliga Utskotts den 14 dennes bordlagda 
utlåtanden:

N:o 12, angående åtskilliga folkskoleväsendet rörande frå
gor; och

N:o 13, om aflåtande af underdånig skrifvelse angående upp
hörande af enskilda bankers rätt att utgifva sedlar å fem kronors 
valör.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande Stats
utskottets den 12 och 14 dennes bordlagda utlåtande N:o 82, i 
anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angående förvalt
ningen af Kronans domäner, jemte i ämnet inom Riksdagen väckta 
motioner.
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Afdelning en Litt. A.

Herr Statsrådet Forssell: Kammarens ledamöter torde lätt 
finna, af hvilken vigt det måste vara, att vid denna riksdag komma 
till något beslut i föreliggande fråga. Det faller af sig sjelft, 
att då i och med år 1878 antalet af de kronans hemman och lägen
heter, som skola utarrenderas, och öfver hvilka tillsyn och kon
troll skall föras, med ens varder femdubbladt, någon ny orga
nisation måste åtminstone i landsorterna inrättas för öfvertagande 
af den vård och de bestyr, som för detta ändamål erfordras. 
Det är knappt möjligt att lägga allt detta på landstaten, men 
det är också gifvet, att den nya organisationen icke kan få 
någon fast grund, så vidt icke grunderna för utarrenderingen 
och förvaltningen vid denna riksdag varda bestämda. Det är 
dessa omständigheter som göra, att jag för min del anser mig 
icke med någon styrka böra betona de anmärkningar, jag har 
emot Utskottets förslag i de punkter, detsamma förändrar och, 
enligt mitt omdöme, åtminstone icke förbättrar Kongl. Maj:ts fram
ställning. Så är särskildt förhållandet med den nu föreliggande 
punkten, der Utskottet föreslagit, att endast på extra stat till 
Kongl. Maj:ts disposition ställa anslaget för såväl centralstyrelsen 
som den lokala förvaltningen. Utskottet har dessutom nedprutat 
den af Kongl. Maj:t begärda summa med 10,000 kronor. Dervid 
har icke af Utskottet blifvit framlagd någon egentlig beräkning, 
hvarpå Riksdagen skulle kunna grunda ett särskildt omdöme, och 
jag vågar påstå, att de beräkningar, som blifvit lagda till grund 
för Kongl. Majtts framställning och som i mitt underdåniga yttrande 
till statsrådsprotokollet äro i korthet antydda, icke varit för högt 
tilltagna. Emellertid är det bättre att erhålla den summa, Ut
skottet nu föreslagit, än att det hela skulle varda rubbadt och 
svårigheter för administrationen uppstå. Den enda olägenhet, som 
af summans minskande för närvarande kan uppkomma, är nem
ligen att för detta år kontrollen och vården icke kan göras så 
effektiv, som önskligt vore. Jag vill derför icke föreslå Kammaren 
några större förändringar i Utskottets förslag, och får hemställa 
särskildt till de Kammarens ledamöter, som önska att något mera 
måtte göras, än hvad Kong]. Haj:t föreslagit, och att redan nu 
grunder måtte bestämmas i den af komiterade antydda riktning, 
eller ock att Kongl. Maj:ts proposition måtte antagas, huruvida 
icke lämpligast vore, att nu i Riksdagens sista timma taga det, 
hvarom båda Kamrarna kunna utan svårighet enas, och hvarige
nom man kan erhålla åtminstone något att bygga på.

Förvalt
ningen af 

Kronams do
mäner. 
(Forts.)

Herr Montgomery-Cederhielm: Jag skall endast be att 
få yttra några få ord i afseende å den summa, som blifvit stöld 
till Kongl. Maj:ts disposition för förvaltningen. Den kan visser
ligen anses vara godtycklig, men jag anhåller få fästa uppmärk
samheten derpå att af de 85,000 kronor, som i Kongl. Maj:ts pro
position blifvit begärda för de ifrågavarande två förvaltningarne, 
centralstyrelsen och lokalförvaltningen, det endast är med afse-
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ende å den förstnämnda, man kommit till en bestämd siffra, eller
29,000 kronor, som för densamma äskats. Deremot har Kongl. 
Maj:t i fråga om lokalförvaltningen hemstält, att Riksdagen ville 
medgifva Kongl. Maj:t att, på sätt honom lämpligt_ synes, ordna 
densamma och för sådant ändamål föreslagit beviljandet af en 
summa utaf 56,000 kronor, hvilket belopp tillsammans med nyss
nämnda 29,000 kronor gör 85,000 kronor. Af denna Kongl. Maj:t 
proposition har dock icke tydligt framgått, huru denna lokala för
valtning skulle vara ordnad, eller hvilka medel skulle bestämdt 
erfordras för densammas organiserande. Det är således icke hel
ler möjligt, att ur Kongl. Maj:ts proposition få reda på några 
bestämda grunder, som skulle kunna föranleda den begärda sum
man af 85.000 kronor. Vid sådant förhållande, och då Utskottet 
i sin motivering antydt, att denna förvaltning kunde organiseras 
billigare, än hvad Kongl. Haj:t föreslagit, ansåg man sig böra 
bevilja endast 75,000 kronor, som är ett något mindre belopp, än 
det af Kongl. Maj:t begärda, och som medför den fördel, att, då 
fråga är om att sätta beloppet på extra stat, det icke är samma 
summa, som Kongl. Maj:t föreslagit, hvarigenom tydligt synes att 
Utskottet icke velat definitivt godkänna det förslag till organisa
tion, som i den Kongl. propositionen afgifvits.

Öfverläggningen förklarades slutad och Utskottets hemställan 
bifölls.

Af delning eu Litt. B.

Sedan Herr (trefven och Talmannen yttrat, det Kammaren 
torde finna, att med föredragningen af första stycket i denna af
delning borde anstå, intill dess alla de särskilda punkterna blifvit 
genomgångna, samt härtill svarats ja, föredrogs

lista punkten.

Bifölls.

2:dra punkten.

Mom. a.

Herr Ribbing, Carl: Ehuru jag för min del visserligen
anser, att Utskottet, i motsats till hvad af Kongl.^ Maj:t utsedde 
komiterade gjort, gått den rätta vägen i afseende å vinnandet af 
en något större frihet för arrendator att begagna skogsmark, och 
jag, vid det förhållande att afskiljande af skogsmark i allmänhet 
bör höra till undantagen, helst hade sett, att detta första moment 
blifvit upptaget under den senare littera, har jag dock icke mer 
än i ett fäll något synnerligt att anmärka mot denna littera, 
sådan den nu blifvit uppstäld, och det är med afseende å en se
nare punkt i första stycket, der det heter:
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“Fråga härom skall efter inhemtande af vederbörande skogs- 
tjenstemans yttrande af skogsstyrelsen och deri myndighet, åt hvil
ken förvaltningen af kronans domäner är anförtrodd, gemensamt af- 
göras och, om skiljaktiga meningar dem emellan uppstå, under
ställas Kongl. Maj:ts pröfning.“ Då jag för min del, i likhet med 
komiterade, är af den åsigt, att det vore lyckligast, om domän- 
fimvaltningen utgjorde öfverstyrelse och under densamma inord
nas skogsstyrelsen, hvarigenom dessa båda förvaltningsgrenar 
således blefve sammanslagna till en under gemensam chef, så är 
deremot i detta, visserligen provisoriska betänkande, der redan på 
förhand omtalas, att frågan om skogsmarkers afskiljande skulle 
efter inhemtande af vederbörande skogstjenstemans yttrande, ge
mensamt afgöras af skogsstyrelsen och den myndighet, åt hvilken 
förvaltningen af kronans domäner är anförtrodd, liksom på han
den gifvet att dessa styrelser skulle i framtiden handla sjelfstän
digt och blifva sjelfständiga verb. Då, såsom sagdt, jag anser, 
att det vore det bästa, att dessa båda styrelser sammansiogos 
till en, tillåter jag mig, utan att nu ingå i någon vidare pröfning 
häraf, hemställa, att orden skogsstyrelsen och likasom något längre 
ned från orden gemensamt afgöra till punktens slut måtte varda 
utstrukna ur detta moment, och detsamma i följd häraf erhålla 
följande lydelse:

“Fråga härom skall efter inhemtande af vederbörande skogs
tjenstemans yttrande afgöras af den myndighet, åt hvilken för
valtningen af kronans domäner är anförtrodd."

Herr O del berg: Då jag möjligen kommer att framställa en 
och annan anmärkning mot detta förslag till domänernas utarren
derande, gör jag det icke för att yrka någon förändring deri, ty 
jag tager för alldeles gifvet, att nästa Riksdag kommer att ånyo 
behandla saken, och detta så mycket mer, som Utskottet hemställt, 
att detta förslag endast skall vara ett provisorium, som snart 
skall bomma att åter blifva föremål för en Riksdags pröfning. 
Men jag kan icke låta de af den föregående talaren påpekade ra
der passera oanmärkta. Jag anser det nemligen icke blott vara 
nyttigt, att de båda styrelserna förenas, utan derjemte absolut nöd
vändigt att så sker, och således kan jag icke underlåta att fästa 
mig vid att man så godt som gifvit på hand, att två särskilda 
myndigheter skola komma att förvalta dessa statens domäner. Jag 
har således velat anmärka, att jag icke kan godkänna den af före
gående talare omnämnda del af andra punkten, momentet A., der 
det talas om, att skogsstyrelsen och den myndighet, åt hvilken 
förvaltningen af kronans domäner kan komma att anförtros, skola 
ega gemensam beslutanderätt, hvilken bestämmelse skulle förut
sätta, att man önskar två styrelser. Jag för min del önskar, att 
de sammanslås till en, men vill blott hafva detta i protokollet 
antecknadt.

Herr Montgomery-Cederhielm: Då, på sätt äfven Kam
maren genom första punktens antagande redan beslutat, det är 
klart, att någon öfverstyrelse ännu icke finnes, kan det synas så-
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gom eu olägenhet i betänkandet, att man der på åtskilliga ställen 
såsom, till exempel då uti förevarande moment talas om skogssty
relsen och den myndighet, åt hvilken förvaltningen af kronans 
domäner kan komma att uppdragas, omnämner två särskilda myn
digheter, ehuru det kunde hända, att, vid en framdeles skeende 
organisation, dessa blefve sammanslagna till en gemensam myn
dighet. Detta är ganska möjligt, men då något i den vägen för 
närvarande icke är afgjordt, var det för Utskottet nödvändigt att 
tydligt uttala sin åsigt derom, att, då, vid utarrendering af här 
ifrågavarande egendomar, fråga om afskiljande af skogsmark upp
komma, denna fråga skulle_ pröfvas jemväl af skogsstyrelsen. 
Huru den blifvande organisationen än kan komma att ordnas, tror 
jag det alltid vara nödvändigt att skogsstyrelsen har i uppdrag 
att pröfva alla frågor, som röra afskiljande af skogsmark, och an
ser derför, att de af föregående talare påpekade rader icke böra 
borttagas, utan endast ett förtydligande af meningen ega rum. Så 
har äfven Kongl. Haj:ts åsigt varit, ty ordalagen i Utskottets för
slag äro alldeles lika med de af Kongl. Maj:t begagnade, med det 
undantag att ordet domänförvaltning är utbytt mot uttrycket: den
myndighet, åt hvilken förvaltningen af Kronans domäner är an- 
förtrodd“, och detta derför att Utskottet icke gillat den af Kongl. 
Maj:t föreslagna domänförvaltningen. Jag anser således de af 
Utskottet använda ordalag böra bibehållas, och anhåller om bifall 
till mitt derom nu framställda yrkande.

Herr De Härd. Gustaf: Då jag till fullo erkänner rigtigheten 
af de uttalanden, som vid början af detta betänkandes föredragning 
af chefen för Finans-departementet blifvit gjorda angående önsk
värdheten deraf, att några förändringar i hvad Utskottet föresla
git nu icke måtte göras, på det något resultat måtte vid denna 
riksdag vinnas, skall jag icke tillåta mig framställa något ^yr
kande, utan anhåller deremot hos den förste talaren, att han måtte 
återtaga sitt förslag om en utstrykning i det föredragna momen
tet. Jag kan dock icke underlåta att uttala min mening derom 
att jag, i likhet med talaren på Stockholms läns bänk, anser det 
vara nödvändigt, att, då ett definitivt ordnande kommer att ega 
rum, såväl skogsstyrelsen som domänförvaltningen blifva stälda 
under en chef. Utan det lärer det väl icke vara möjligt, vare sig 
att undvika kollisioner mellan de båda förvaltningarne, eller att 
icke den ena eller andra af dessa blifva derpå lidande. Men det 
finnes också ett annat skäl, hvarför jag anser, att de måste vara 
förenade under en chef, det nemligen, att, skilda åt, kan det icke 
väntas, att sådana löner skola blifva anslagna åt båda, att man 
kan derför erhålla en person, mäktig att omhänderhafva en så 
vidlyftig förvaltning. Med de aflöningar, som den enskilda indu
strien måste gifva åt de män, kvilka äro fullt dugliga att förvalta 
ofta mycket mindre omfattande ärenden, än som skulle komma 
under den här ifrågavarande chefens förvaltning, är det icke tänk
bart, att för en lön af 6 ä 7,000 kronor någon duglig person 
skulle kunna erhållas. Jag anser denna befattning vara så vig-
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tig, att innehafvare!! deraf borde aflönas lika högt som iandshöf- Förvalt- 
dingarne, åtminstone lönen icke sättas under 12,000 kronor. För foanans llo 
Q å 7,000 kronor, hvaraf ett par tusen kronor i tjenstgöringspen- maner.0 
ningar, kan man sannolikt icke vänta att få någon, som kan mot- (Forts.) 
svara de fordringar, hvilka måste ställas på innehafvaren af en 
dylik plats.

Jag ber derför att få fästa uppmärksamheten på det önskvärda 
deri, att, när den definitiva organisationen eger rum, dessa båda 
styrelser sammanslås under en chef, naturligtvis likväl med eu 
souschef för hvar och en af de olika förvaltningarne.

Herr Statsrådet Forssell: Komiterade hafva föreslagit, att 
domänerna skulle läggas under en styrelse, hvilken tillika skulle 
hafva i uppdrag att förvalta statens skogar. De hade tänkt sig. 
att denna styrelse skulle organiseras med en chef och två sous
chefer, en för hvardera afdelningen. När frågan återkom från de 
myndigheter, till hvilka den varit remitterad, framgick af deras 
yttranden, att, huru man än ville göra en sådan organisation, icke 
kunde den ske på det sätt, att den nuvarande skogsstyrelsen, så
dan den nu är organiserad, skulle öfvertaga förvaltningen af kro
nans jordegendom, utan ville man hafva en sådan organisation, 
som komiterade föreslagit, var det nödvändigt att bilda en sär
skild afdelning för jordbruksfastigheternas förvaltning bredvid 
skogsstyrelsen samt öfver dem båda ställa en gemensam chef.
Kongl. Maj:t ansåg icke något skäl finnas att i frågans nuvarande 
skede, och innan ännu erfarenhet vunnits om den nya förvaltnings
grenens omfattning, af Riksdagen äska anslag till en så stor och 
vidtutseende organisation, utan föreslog att begynna med bildan
det af den ena afdelningen, denna domänstyrelse, som skulle kunna, 
om så behödigt vore, i eu framtid jemte skogsstyrelsen inordnas 
under en gemensam chef. Jag tror, att de Herrar, som sitta i Stats
utskottet, kunna bestyrka den åsigt jag vågar uttala, att icke har 
åtminstone Kongl. Haj:t härmed begärt för litet, ty det synes mig 
af Stats-Utskottets utlåtande framgå, att man är vida mera villig 
att nedsätta Kongl. Maj:ts fordringar än att höja desamma och 
att det för närvarande alldeles icke kan komma i fråga att få an
slag till den större organisation, som åsyftats af de tre talare, 
som här nyss uppträdt. Det, som i detta ögonblick är erforderligt, 
är att på bästa sätt ordna förvaltningen af domänerna för sig, då 
nemligen det icke är möjligt att lägga denna förvaltning under 
skogsstyrelsen med dess nuvarande organisation. Vid detta för
hållande skulle åter ett borttagande af de ord, som här stå, med
föra ett förstörande af hela den ifrågavarande paragrafen. Hufvud- 
vigten i denna paragraf ligger derpå, att frågan om skogsmarkens af
skiljande från jordegendomen måtte komma att afgöras af den 
specielt sakkunniga skogsmyndigheten, eller att denna åtminstone 
måtte få en bestämmande röst. Skulle de ord, som uttrycka att 
frågan skall gemensamt afgöras af skogsstyrelsen och den myn
dighet, åt hvilken förvaltningen af kronans domäner är anförtrodd, 
utbytas emot ett stadgande att denna fråga skall afgöras af den
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Förcait- myndighet åt hvilken förvaltningen af Kronans domäner är anför- 
niiujcn af trodd, så skulle det blott medföra, att skogsstyrelsen med dessa 

Kr°läner °' ärenden icke finge någon befattning. Det skulle innebära ett från
köra.) gående af den princip, som i första punkten af detta moment be

stämts, der det heter: “Den till Kronans jordegendom hörande 
skogsmark skall, der den till fördel för statens skogshushållning 
kan såsom sjelfständig kronopark eller tillsammans med annan 
Kronans skogsmark, såsom kronopark förvaltas, före jordegendo
mens utarrenderande från den samma afskiljas och ställas under 
skogsstatens förvaltning." Det är just omdömet om denna för
del för statens skogshushållning, som skall lemnas af skogs
styrelsen; och det vore väl olämpligt att blott för att uttala en 
opinion om en organisation, som nu icke kan komma i fråga, för
störa det egentliga syftet med denna paragraf.

Grefve Mörner, Axel: Likasom just nu nyss blifvit ytt- 
radt, tror jag också, att den af Herr ftibbing föreslagna ändrin
gen uti ifrågavarande moment vore icke en förbättring, utan eu 
försämring. Den komme att rubba det sätt, som här är föresla
get i afseende på pröfningen af hvilken mark bör såsom skogs
mark frånskiljas före egendomens utarrendering. Att Utskottet 
begagnat de ordalag, som här äro använda, i stället för ordef 
“Domänförvaltningen", kommer sig deraf att Utskottet fick lof att 
på något sätt benämna den myndighet, som skulle förvalta Kro
nans fästa egendom och då det förspordes, att anmärkningar från 
flera håll gjorts mot namnet “Domänförvaltning", trodde man, att 
man skulle kunna främja saken, om man borttoge detta namn 
och insatte ett annat, som möjligen kunde inrymma vården om 
statens fastigheter under ett redan befintligt embetsverk såsom 
skogsstyrelsen. För min del anser jag, att det skulle vara högst 
förderfligt, om skogsstyrelsen erhölle vården om statens jordegen
dom. Den förvaltning, som skulle utöfvas af denna så kallade 
domänstyrelse, är till sin natur så olika mot den förvaltning, som 
skogsstyrelsen måste iakttaga, att svårligen dessa två grenar af 
vården om statens fasta egendom kunna sammanslås. Skogssty
relsen måste nemligen, så vidt möjligt, oupphörligen blanda sig 
in i en mängd detaljbestämmelser och nära nog föreskrifva allt 
hvad dess egen talrika underlydande tjenstepersonal bör gorå, 
såsom att bestämma huru skogshandteringen bör ske och på hvilka 
ställen skogsafverkning bör ega rum etc., då deremot Domänför
valtningen, om en sådan funnes, skulle så litet som möjligt in
blanda sig i den enskilda hirshållningen. Dess åliggande bör 
vara att uppgöra värderingar öfver de fasta egendomarne och 
beräkningar af de belopp, hvarmed arrendena böra erläggas, samt 
i öfrigt tillse, hvilka vilkor böra i arrendekontrakten intagas i 
afseende på byggnadsskyldighet och vård om egendomen. Sedan 
detta är i kontraktet bestämdt, skall Domänförvaltningen icke i 
detalj blanda sig in i den enskilda hushållningen utan blott vid 
de periodvis återkommande ekonomiska besigtningarne tillse, om 
kontraktet efterlefves och några missbruk möjligen inrotat sig,.
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men eljest behöfvas icke dessa ständiga. förfrågningar och afsän
dande af order än till den ene och än till den andre. Den olika 
karakter, dessa styrelser måste få, gör att de icke böra samman
slås utan lemnas att verka hvar för sig. Jag tror icke, att det 
förhåller sig så, som en talare på smålandsbänken anmärkte, att 
i de här begagnade orden, som han ville ändra, skulle ligga ett 
hinder för Domänstyrelsens sammanslagning med skogsstyrelsen. 
Ty den “myndighet, åt hvilken förvaltningen af Kronans domäner 
är anförtrodd“ måste väl alltid blifva någon myndighet, den må 
nu blifva fristående eller sammanslås med skogsstyrelsen, i hvilket 
senare fall den blifver en särskild afdelning eller byrå af skogs
styrelsen och i sådant fall kommer ordet “Skogsstyrelse" att be
tyda den afdelning, som har skogarne om hand och “Domän- 
styrelse" den afdelning, som har den öfriga egendomen under sin 
vård. Jag kan således icke se att deri ligger något hinder.

Men huru denna förvaltning bör ordnas är en fråga, som ännu 
torde böra lemnas oafgjord och kräfva ett noggrannare öfvervä
gande. Den torde kunna ordnas på flera sätt. Man kan tänka 
sig, att eu lokalnämnd, eller hvad man vill kalla den, skall upp
göra förslag till arrendevilkor med mera och att sedermera Ko
nungens Befallningshafvande hvar i sin ort skulle blifva den cen
tralstyrelse, som med den största sakkännedomen skulle granska 
de uppgjorda arrendekontrakten, hvilka af lokalnämnderna skulle 
dit inlemnas för fastställelse. Vill man sedermera öfver Lands- 
höfdingembetena hafva en centralstyrelse, dit besvärsmål kunna 
dragas, så kan man bilda ett nytt kontor i Kammar-kollegium 
eller en byrå under Finans-departementet eller också finnes det en 
annan utväg, som förefaller mig vara den bästa, nemligen inrät
tandet af ett nytt statsdepartement för jordbruk och näringar, 
till hvilket man förläde styrelsen öfver kronans domäner och 
skogar äfvensom andra ärenden, som nu öfverhopa Civil- och äfven 
Finans-departementet. Dessa ärenden skulle med fördel kunna 
behandlas i ett nytt statsdepartement med fristående afdelningar, 
der behandlingen af skogsfrågorna icke komme att skadligt inverka 
i afseende på kronans öfriga fasta egendom och der den vård om 
statens fastigheter, som man åsyftat med införande af eu domän
förvaltning, bäst skulle befrämjas. Men detta kan icke så snart 
åstadkommas och jag tror derföre, att man icke bör föreställa 
sig, att denna fråga kan komma till slutligt afgörande vid nästa 
riksdag. Jag tror, att vi måste något längre dröja för att för
värfva erfarenhet om hvad i detta afseende behöfves och derefter 
bättre öfverväga frågan för att sålunda kunna komma till ett för 
det hela fördelaktigt resultat. Jag vågar anhålla om bifall till 
momentet oförändradt.

Herr Ribbing, Carl: Den högt ärade Chefen för Finansde
partementet har likasom de två ledamöter af Stats-Utskottet, som 
yttrat sig, fästat uppmärksamheten på att, om momentet för
ändrades på det sätt, jag tagit mig friheten föreslå, skulle det 
helt enkelt förstöra det hela, och detta derföre att man icke
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hade tillgång till något yttrande af' skogsstyrelsen i afseende 
på skogsmarkens frånskiljande. För min del ber jag att få fästa 
uppmärksamheten på, att det ju är fråga om att till Kongl. 
Maj:t öfverlemna att i afseende på centralstyrelsen ordna, huru 
Kongl. Maj:t finner det lämpligt. Således står det ju Kongl. Maj:t 
fullkomligt fritt att i detta fall, äfven om ordet “Skogsstyrelse11 
blifver struket, hänvända sig till denna myndighet och det så 
mycket mera, som jag för min del icke föreslagit utstrykandet af 
orden “vederbörande okogs tjena temans yttrande'1. Denne person, hvars 
yttrande inhemtas, utgör ju en del af skogsstyrelsen och jag kan 
icke se annat än att Kongl. Maj:t har full frihet att i detta fall 
använda skogsstyrelsen såsom en förvaltande myndighet och in
hemta dess yttrande i de delar, der detta kan vara af nöden.

En ärad talare på kalmarbänken har uppmanat mig att åter
taga det förslag jag tagit mig friheten framställa, derföre att det 
kanske skulle omintetgöra hela förslagets antagande. Men vi 
känna ju mycket väl, att en sådan sak icke bör lägga hinder i 
vägen för antagande af förslaget, ty om än Första Kammaren 
skulle fatta beslut att ändra detta moment, så återstår ju alltid 
att sammanjemka åsigterna och sedermera kan ju Första Kam
maren fatta sitt beslut i öfverensstämmelse med Andra Kamma
ren. Jag kan för min del icke återtaga detta mitt yrkande och 
det derföre att jag önskar att det måtte finnas förvaradt i 
protokollet, men hvad jag kan lofva är, att jag icke skall, i den 
händelse att proposition på bifall till mitt yrkande uppfattas vara 
med nej besvarad, begära votering.

Innan jag lemnar ordet, skall jag be att i afseende på de 
motiv, som den ärade talaren på kalmarbänken framstälde för 
eu sammanslagning af dessa båda myndigheter till en sådan, få 
med honom helt och hållet instämma och dervid vill lag, i an
ledning af hvad chefen för Finans-departementet yttrat derom att, 
om Kongl. Maj:t icke begärt för mycket, icke har han väl åtmin
stone begärt för litet till denna centralstyrelse, erinra, att jag för 
min del anser den vara något liten denna lönesumma, som är an
slagen till chefen för domänförvaltningen och jag vill tro, att, om 
dessa begge direktörer, en för skogsstyrelsen och en för domän
styrelsen, komma att hvar för sig vara chefer för sitt förvaltande 
verk, kommer snart ordet “General att tilläggas för hvardera 
och lönen att ökas från 6,000 till den af talaren på kalmarbänken 
nämnda summa 12,000 kronor. Och då hafva vi två Generaldi
rektörer i stället för en med hvar sina byråchefer. Jag kan icke 
afstå från mitt yrkande, utan begär fortfarande proposition på 
bifall till detsamma.

Herr Stråle: Om jag icke vill bestrida den ärade talarens 
på södermanlandsbänken yttrande derom, att förvaltningen af 
skogarne oftare kan komma att ingripa i skogshushållningen än 
förvaltningen af domänerna behöfver göra beträffande den hus
hållning, som derunder skulle sortera, så är jag af så mycket mera 
olika mening med honom i ett annat hänseende, nemligen att



Tisdagen den 15 Maj, £. m. 11 N;o 45.

efter min åsigt förvaltningen af" domänerna bör vara förenad Förra.it- 
med förvaltningen af skogarne, ock jag ber få fästa uppmärksam- ^Znsäo 
heten på, att de flesta af de svårigheter talaren antydt kunna lind- maner. 
vikas derigenom, att en souschef tillsättes för skogarne.^ Enligt (Forts.) 
mitt förmenande hänga nemligen, synnerligen i det fall då skogen 
icke är undantagen från arrendet, frågor om arrendet och om 
skogen så nära tillsammans med hvarandra, att ett godt resultat 
icke gerna kan vinnas på annat sätt, än om en gemensam, öfver
styrelse finnes, och jag tillåter mig beklaga om från början ett 
sådant förfaringssätt icke kan åvägabringas. Jag skulle derföre 
helst sett, om man kunnat åstadkomma något mera bestämdt i 
den rigtningen, men vill nu icke framställa något yrkande, utan 
hoppas, att, vid en blifvande behandling af denna fråga, det mål 
må vinnas, hvilket jag åsyftar.

Herr O delberg: Det var ett yttrande af min närmaste
granne på södermanlandsbänken, som gaf mig anledning .begära 
ordet. Han åberopade nemligen såsom skäl för sin åsigt om 
olämpligheten af att sammanslå styrelsen öfver domänerna med 
den öfver skogarne ett skäl, som jag ansett vara .bestämmande 
för min åsigt i motsatt rigtning. Han yttrade nemligen, att dessa 
båda styrelsers åligganden skulle vara af. helt och hållet olika 
beskaffenhet, emedan skogsstyrelsen beständigt finge vara syssel
satt med att tillse skogen, och häruti har han fullkomligt rätt, 
ty vare sig skogen är frånskild biler den är utarrenderad och får 
af arrendatorn begagnas, på sätt som mom. b) innehåller, måste 
vederbörande skogstjensteman en gång årligen besöka hemmanen 
och i ena fallet tillse, huru arrendatorn begagnar skogen efter 
den fastställa planen, och i det andra fallet ordna den hushåll
ning som är införd. Men derjemte yttrade den ärade talaren, att 
domänförvaltningens åtgärder vid hemmanens utarrenderande be- 
stodo deri, att endast en gång bestämma arrendebeloppet o. s. v. 
och hvart femte år vid den ekonomiska besigtningen taga reda 
på, huru arrendatorn fullgjorde sina skyldigheter. . Om nu dessa 
båda styrelser vore förenade i en hand, så skulle ju den gemen
samma öfverstyrelsen hafva att förfoga äfven öfver skogstjenste- 
männen och om han genom rapporter från de underordnade tjenste- 
männen finge del af, huru hemmanen sköttes, skulle äfven fern- 
årsbesigtningarne kunna undvikas. Detta skulle föranleda eu så 
betydlig minskning i omkostnaderna och för domänstyrelsen en 
så fullständig reda i afseende å öfvervakandet af hemmanens sköt
sel, att ensamt dessa omständigheter vore för mig bestämmande, 
att rösta för en sammanslagning af de båda ifrågavarande styrel
serna. Dertill kommer den mindre kostnaden uti ett annat afse
ende, som deraf skulle blifva en . följd, ithy att en väl a&önad 
styresman kostar mindre än två mindre väl aflönade. Dessutom 
kan jägeribetjeningen * i många fall tjenstgöra såsom biträden åt 
domänstyrelsen.

Herr Ekman, Carl: Jag vill icke länge upptaga Kamma-
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rens tid med att yttra, huru efter min uppfattning den styrelse 
hör vara organiserad, som skall taga hand om förvaltningen af 
statens domäner; endast så mycket vill jag antyda, att min upp
fattning i detta afseende närmast öfverensstämmer med de åsigter, 
hvilka af åtskilliga andre talare här i Kammaren hlifvit uttalade, 
nemligen att det lämpligaste torde vara, om så'val statens sko
gar som dess fasta jordegendom blefve stälda under en och samma 
styrelse. Men om detta skall kunna ske och förvaltningen blifva 
sådan, att den tillfredsställer de anspråk, man med skäl må kunna 
ställa på densamma, kan jag icke förstå, att man kan bjuda den 
man, som skall stå i spetsen för samma förvaltning, ens den aflö
ning, som staten nu lemnar landshöfdingarne. Detta anser jag 
för en sådan förmåga, som jag skulle vilja se bekläda en dylik 
plats, vara alldeles för litet. Vi veta väl, att i den enskilda in
dustrien erhålla sådana förmågor, som der äro eftersökta för en 
verksamhet, långt mindre än den ifrågavarande, betydligt högre 
aflöning, Men när jag nu, oaktadt jag af skäl, som jag icke be- 
höfver närmare utveckla, helst skulle önska, att förvaltningen 
ordnades så, som jag ofvan antydt, likväl afstår från att fram
ställa något yrkande i detta hänseende, torde jag böra angifva 
mina skäl härför. Ett skäl har jag hemtat från frågans behand
ling inom Utskottet. Utskottets ledamöter från Andra Kammaren 
hafva icke delat den uppfattning, som i denna Kammare tyckes 
vara den rådande i afseende på sättet för förvaltningens ordnande, 
utan de hafva önskat atf i de* ställe de styrelser, som redan 
finnas ordnade för förvaltningen af statens fastigheter, måtte, så 
vidt möjligt är, begagnas för att derigenom minska de kostnader, 
hvartill uppsättandet af en ny förvaltningsmyndighet skulle för
anleda. Icke blott i detta afseende eller i fråga om administra
tionens ordnande utan i hvarje af de punkter, som följa efter den 
nu föredragna och hvilka innefatta de grunder, efter hvilka Stats
utskottet föreslagit att utarrenderingen af statens fasta egendom 
må tillsvidare ega rum, hafva olika meningar inom Utskottet ut
talats. Efter det temligen långa och sorgfälliga arbete, hvilket 
denna fråga varit underkastad inom Utskottet, blef det för dess 
ledamöter klart, att, om man nu ville försöka att bestämma några 
grunder, efter hvilka statens egendomar skulle förvaltas, vore det 
omöjligt att komma in till Kamrarne med någon framställning i 
det afseende!, utan att en förlängning af riksdagen deraf skulle 
förorsakas. Det var då Utskottet begagnade en annan utväg, som 
jag tror för närvarande måste ur praktisk synpunkt anses vara 
den bästa för frågans lösning, eller att föreslå vissa grunder för 
förvaltningen af kronans domäner. Utan att våga påstå, att dessa 
grunder kunna anses utgöra ett uttryck af de åsigter, hvilka inom 
Utskottet voro de herrskande, vill jag föreslå Kammaren att nu 
besluta antagandet af desamma tillsvidare, på det att man genom 
deras tillämpning under någon tid må på praktisk väg vinna den 
erfarenhet, som i detta afseende kan vara behöflig, och på grund 
af den sålunda vunna erfarenheten må erhålla insigt om, i hvilka 
delar förändringar kunna vara behöfliga samt i hvad rigtning
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dessa böra gå. Denna redogörelse torde för dem af Kammarens 
ledamöter, hviika uti en eller annan punkt skulle önska göra en 
annan mening än Utskottets gällande, ådagalägga behofvet af att, 
så vida man icke vill komma till något verkligt mål, icke alltför 
strängt hålla på hvars och ens enskilda mening; tv då fruktar 
jag, att det mål, Utskottet ansett eftersträfvansvärdt, nemligen att 
genom tillämpning af de föreslagna grunderna erhålla någon er
farenhet i ämnet, intilldess Kongl. Maj:t kan finna lämpligt att 
å nyo göra framställning för Riksdagen om, huru förvaltningen 
af statens domäner bör ordnas, icke blifver vunnet. Utan att på 
något vis vilja säga, att jag till alla delar vill försvara de grun
der, som här äro föreslagna, men då jag tror, att de i allmänhet 
kunna sägas vara rätt goda för att på grund af dem göra ett för
sök under någon kortare tid, tager jag mig friheten att till Kam
maren ställa den uppmaningen att icke alltför mycket söka åstad
komma ändringar i desamma, emedan jag fruktar, att det i sådant 
fall blifver omöjligt för Utskottet att åstadkomma någon sam- 
manjemkning af de olika meningarne. På dessa praktiska skäl 
anhåller jag om bifall till den nu föredragna punkten.

Herr Wsern: Af embetsåligganden förhindrad att infinna
mig i Kammaren tillräckligt tidigt för att få åhöra diskussionens 
början, vill jag endast, då jag hört att den går ut på, att det vore 
önskligt, om domänstyrelsen och skogsstyrelsen kunde förenas, till 
protokollet yttra en motsatt mening, emedan jag för min del an
ser en sådan förening otjenlig. De anmärkningar, hviika en ärad 
talare på södermanlandsbänken framstäf i afseende å flere detalj
frågor, anser jag beaktansvärda i och för sig, men af större vigt 
vore det enligt min tanke att i spetsen för dessa styrelser få 
personer, som icke blott med lif och själ utan med fullständig 
sakkunskap skötte de göromål, som blefve dem anförtrodda. Han 
trodde icke, att det skulle vara möjligt att få en person, som 
kunde sköta alla dessa göromål, under det den siste talaren väl 
ansåg sådant möjligt men endast under vilkor, att blifvande che
fen finge en mycket hög aflöning. För min del tror jag att icke 
ens detta vilkor är tillräckligt, emedan arbetsfältet är så omfat
tande. Vi hafva nu en skogsstyrelse och vi veta. huru mycket 
den har att göra och huru litet utvecklad skötseln af våra krono- 
parker i allt fall är. Dessa fordra för hvarje år allt mer och 
mer skötsel. Under den tid, jag hade äran att föredraga dylika 
ärenden inför Kongl. Maj:t, växte de ständigt och alltid klagades 
öfver, att personalen icke räckte till, med anledning hvaraf Kongl. 
Maj:t äfven föreslog och Riksdagen biföll det ena anslaget efter 
det andra. Skulle nu denna styrelse derjemte hafva sig uppdragen 
hela den stora domänförvaltningen eller kan man tänka sig möj
ligheten att finna en person, som egde tillräcklig sakkunskap för 
att väl sköta allt detta? För min del anser jag det omöjligt. 
Jag är på grund af arbetsfältets vidd öfvertygad att aldrig en 
person kan rätt sköta allt hvad honom sålunda skulle åligga, 
utan om vi besluta en gemensam styrelse, blifver följden den, att
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styresmannen måste hafva under sig två biträden, hvilka hvar
för sig fullständigt förstå sin brancbe och hvilka endast kontrolle
ras af honom. Men i sådant fall försvinner billigheten, ty vi få 
då icke, såsom man förespeglat, en tjensteman i stället för två, 
utan tre i stället för två, och hvad värre är, af desse blir den,, 
som skall vara chef, i hvarje fall beroende af de andres sakkun
skap, utan att dessa hafva hvarken hedern eller ansvaret för hvad, 
som sker. Detta ansvar drabbar endast den uti hvarje frågas 
detaljer mindre kunnige chefen, under det att det ansvar, som 
pålägges de båda hvar för sin afdelning mera sakkunnige under- 
cheferne, blir att vid hvarje föreslagen åtgärd på förhand hafva 
uttänkt alla eventualiteter, för chefen hafva framstält alla betänk
ligheter o. s. v. men derigenom blir styrelsen icke förstärkt utan 
förlamad. På grund af hvad jag nu anfört, är jag för min del 
öfvertygad om, att det är bättre att hafva två skilda styrelser 
än att sammanslå dem.

Herr Mannerskantz: Med anledning af den siste talarens
anförande ber jag få tillkännagifva, att jag uti den af honom vid
rörda frågan är af motsatt åsigt med honom och öfverensstämmer 
med den näst föregående talaren. Vid det stora antal hemman 
och gårdar, som komma att tillfalla staten och skola af honom 
förvaltas, är min åsigt att det blifver en betydlig mängd skogs
mark, som behöfver tagas vård om, men hvilken icke är af den 
omfattning, att deraf kunna bildas särskilda kronoparker. Uti. 
den följande punkten är det föreslaget, att hushållningsplan skall 
uppgöras, men jag vet icke, hvem som skall uppgöra denna, om 
icke skogstjenstemännen, och således måste dessa vara närvarande, 
icke blott då kontrakten uppgöras, utan äfven för att kontrollera, 
huru de uppgjorda vilkoren uppfyllas. Att icke vederbörande 
chef, som har att utöfva kontroll såväl i ena fallet som i det 
andra, kan sjelf ombesörja allt detta, torde vara tydligt, utan det 
går mycket väl för sig, att skogstjenstemännen göra det. Bevis 
härpå hafva vi sett vid de boställen, som redan stå under deras 
uppsigt. Man har mången gång hört klagas öfver att icke en or
dentlig skogsvård finnes här i vårt land; men det skulle väl vara 
det vackraste exempel staten kunde gifva för åstadkommandet af 
en sådan hushållning, om på ;hvarje af de 'boställen, som fin
nas, alltid bibehölles en förståndig förvaltning af skogen. Enligt 
min öfvertygelse är detta det enda sättet att erhålla eu rätt skogs
hushållning, att man på hvarje hemman gör försök, genom att 
hemta exempel från Kronans egendomar, med att åstadkomma eu 
god hushållning med skogen. Börjar man härmed, så är jag öf
vertygad om, att man öfverallt i landet skall frambringa skog i 
tillräcklig myckenhet för landets behof, utan att behöfva vidtaga 
så stränga lagstiftningsåtgärder, som blifvit ifrågasatta. Efter 
hvad som yttrats, är det svårt åtminstone för tillfället att åstad
komma en ändring härutinnan, men jag har ändock velat uttala 
min mening i frågan och tror icke, att, om man skiljer de båda 
ifrågavarande chefsplatserna åt och inför två skilj da förvaltningar,.
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det skall blifva lätt att få tillräckligt anslag till båda dessa verk. Förvalt- 
Då blir följden, att, när vi hafva en skogsstyrelse, få vi icke nå- nin9en aJ 
gon särskild do man styrel se, utan maste iorena denna med något maner. 
annat verk t. ex. Kammar-kollegium, och att lägga en förvaltning (Forts.) 
af så praktisk natur som den ifrågavarande i händerna på en 
centralstyrelse här i hufvudstaden, hvilken icke vet, huru skogar 
eller jordegendomar böra skötas, det tror jag icke kan vara lämp
ligt. För att kunna få en sådan förvaltning, som är nödvändig, 
tror jag man bör fästa afseende vid svårigheten, att erhålla den, 
utan att den sammanslås med skogsstyrelsen.

Herr Adelsköld: De fleste talare, som uppträdt i denna 
fråga, hafva förordat en gemensam förvaltning af Krokans domä
ner och skogar. Äfven jag sluter mig till denna åsigt och före
ställer mig, att Kammarens majoritet skall göra det samma. Men 
man har äfven hört den tanken här framkastas, att en dylik sam
manslagning af förvaltningen skulle vara omöjlig och att det icke 
skulle låta sig göra att finna en chef, som förenade alla de egen
skaper, hvilka erfordrades för skötandet af båda de omnämnda 
förvaltningsgrenarne. För min del tror jag icke, att detta är så 
svårt, som man föreställer sig. I jernvägstrafikstyrelsen, exempel
vis, har chefen under sitt befäl förvaltningsgrenar, som äro långt 
mera skiljda åt, än hvad förhållandet skulle blifva i domänstyrel
sen. Under honom subordinera nemligen trafik-, maskin- och ban- 
afdelningarne, hvilkas såväl chefer som underordnade måste hafva 
en helt och hållet olika utbildning och olika egenskaper, så att 
en sammanslagning af göromålen inom de olika afdelningarne i 
samma persons hand knappast är möjlig; men icke desto mindre 
har man, enligt hvad jag tror, mycket väl lyckats att få en chef 
för trafikstyrelsen, som sammanhåller och dirigerar hela det myc
ket omfattande och invecklade maskineriet. Under den tid då statens 
vestra och södra jernvägar byggdes, låg, som Herrarne minnes, chefs
befattningen för både byggnaderna och trafiken i samma kraftiga 
hand, och jag tror icke någon med befogenhet kunna klandrat den 
förvaltningen; och jag anser att det var ett misstag, då trafik-och 
byggnads-afdelningarne vid statens jernvägar åtskiljdes. Jag före
ställer mig således, att det icke skall möta så stora och oöfver- 
vinliga svårigheter att organisera domänförvaltningen, under för
utsättning att styrelsen bildar sig på två afdelningar med en fack
man såsom byråchef för hvardera, och till chef för det hela ut- 
nämnes en person med dugligheDmen i synnerhet med administra- 
tionsförmäga. Genom en sådan anordning förekommas annars 
oundvikliga kollisioner och vinnes icke blott förenkling i göromå
len utan äfven besparing i utgifterna och tid, som också är pen
ningar, men i synnerhet minskning i skrifveri. För min del får jag 
derför äran förorda, att, då denna förvaltning en gång skall orga
niseras, det må ske i den rigtning, jag nu angifvit; men får i öf- 
rigt instämma med Herr Ekman deruti, att organisationen tillsvF 
dåre må blifva provisorisk, så att man må kunna komma till er-
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farenhet om, huru det för oss nya embetsverket må kunna bäst 
ordnas.

Herr Ribbing: För att gifva ett bevis på, huru uppriktigt 
jag önskar lösningen af denna fråga, redan vid denna riksdag, 
och då jag i likhet med ordföranden i Stats-Utskottet anser, att 
någon annan mening än den af Utskottet framstälda icke bör 
komma under omröstning, anhåller jag för min del, att, på samma 
gång jag ber att få i protokollet förvarad min särskilda mening, 
från hvilken jag icke kan vika, dock få återtaga mitt yrkande om 
bifall till det af mig framstälda förslag.

Öfverläggningen förklarades slutad och momentet bifölls. 

Mom. b.

Bifölls. »

3:dje punkten.

Herr O delberg: Äfven rörande denna punkt bär jag icke 
annan framställning att göra än om bifall, men jag kan icke 
underlåta att i protokollet få förvarad min särskilda mening 
derom, att jag måste beklaga, att Utskottet icke funnit sig föran
låtet att i denna punkt införa det stadgande, som föreslogs i 
Kongl. Maj:ts proposition i samma punkt och söm lyder på föl
jande sätt:

“Derest vid förnyad utarrendering egendom befinnas hafva 
högre arrendevärde än förut, och afgående arrendator anses hafva 
härtill i betydligare mån medverkat derigenom, att han väsentligen 
förbättrat egendomen medelst af honom på egen bekostnad om
sorgsfullt utförda byggnader eller andra anläggningar eller större 
odlingsföretag, eger Domänförvaltningen medgifva, att han eller 
hans rättsinnehafvare må under vissa år, dock ej flera än tio, af 
det förhöjda arrendet åtnjuta en viss andel, ej öfverstigande hälften 
af det belopp, hvarmed det högre arrendet öfverskjuter den förra 
lägre arrendesumman.“

Jag tror det hade varit en nyttig uppmuntran för arrenda- 
torerne att nedläga kostnad och omsorg på byggnader m. m., för 
hvilka de hittills haft en slags godtgörelse genom optionsrätten 
till arrendet, hvilken numera upphört. Något borde. lemnas i 
stället och jag tror, att Kongl. Maj:ts förslag hade varit ett godt 
sätt, att belöna flit och omtänksamhet.

Herr Montgomery-Cederkielm: Lika med den föregående 
talaren tror jag, att det är ett fel i detta förslag; att man icke 
tänkt på något sätt att uppmuntra en duglig och skicklig arren
dator, som visat sig vara en person, som samvetsgrannt fullgör 
sina skyldigheter och framdrifver den egendom, han har under 
sin vård. Det, som i Kongl. Maj:ts proposition i detta afseende
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föreslogs, var afsedt att i någon mån utgöra en sådan uppmuntran, 
men i den form, detta förslag förelåg, ansåg Utskottet icke lämpligt 
att antaga detsamma. Jag koppas och tror dock, att den klifvande 
domänförvaltningen kommer att fästa sin uppmärksamhet på denna 
omständighet och föreslå något sätt, på nyfiket den kan ordnas. 
När de i detta förslag intagna grunder för förvaltningen af 
kronans egendom blifvit tillämpade någon tid, kommer antagligen 
domänförvaltningen att afgifva förslag, hvarigenom man kan till
godose en förtjenstfull arrendators bästa och åt honom skaffa, om 
icke . optionsrätt i dess fordna form, likväl möjlighet att få för
blifva vid ett arrende, som han väl skött.

Herr Tornerhjelm: Den princip att ersätta en arrendator 
för de förbättringar, han gjort å den arrenderade egendomen, är 
icke praktisk, ty den kan föranleda till en del enskilda beräk
ningar. I hela detta betänkande saknas en grundtanke, nemligen 
att hela utarrenderingen skulle ställas på gifna grundförbättringar, 
för hvilkas verkställande skulle föreskrifvas en lång tid, så att. 
nar en gång första arrendetiden slutade, kronan kunde få den 
högsta inkomst af sina egendomar. Jag har icke i hela betän
kandet funnit något om de väsentliga grundförbättringar, som 
borde föreskrifvas och hvilkas verkställande hvar och en enskild 
omtänksam jordägare tänker på att ålägga sina arrendatorer. I 
England finnes i detta hänseende lag på, att grunddikningar och 
andra nödvändiga förbättringar skola ske. Derom är blott en 
tanke.

Hvad angår sjelfva det föreslagna sättet vid utarrendering, 
tror jag icke det är lämpligt, ty en arrendator, som väl skött sin 
jord, bör hafva trygghet att få sitta qvar i besittning deraf. Det 
är väl, enligt förslaget, en möjlighet att han kan komma att göra 
det, men han har ingen trygghet. Hvarje egare af jord, som han 
vill arrendera bort, har äfven intresse af att kunna trygga sig 
vid ett fortsatt arrende. Om en innehafvare, som väl skött en 
arrenderad kronoegendom, vid arrendetidens slut bjuder lika 
mycket som en annan, skall domänförvaltningen träda emellan och 
reglera.

Jag inskränker mig emellertid att yrka bifall till det nu före
dragna momentet.

Öfverläggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

4:de och 5:te punkterna.

Biföllos.

6:te punkten.

Herr Statsrådet Forsell: I den föreliggande sjette punkten äro 
af Utskottet två förändringar vidtagna i Kongl. Maj:ts förslag. 
Den ena, att man infört den muntliga auktionen, och vid denna
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förändring har jag icke någon väsentlig anmärkning att göra. 
Det är ett tillmötesgående, hvilket jag icke anser vara af någon 
stor vigt, men om dermed något kan uträttas för att lugna sinnena, 
så har jag mot detsamma ingenting att anmärka.

Den andra, förändringen består deri, att man ur Kongl. Maj:ts 
proposition borttagit tvenne uttryck som bestämde, hvarå hänsyn 
skall tagas vid antagande af arrendator. Kongl. Maj:t hade före
slagit. att vid pröfning af arrendeanbud skulle tagas hänsyn “till 
storleken af den bjudna arrendesumman, äfvensom dertill, huru
vida den bjudande är känd för redbar verksamhet, god affärs
ställning och insigter i landthushållning, samt om han redan 
arrenderar samma egendom och den väl s_kött.“

Utskottet har borttagit orden god affärsställning och insigter i 
landthushållning. Jag föreställer mig, att de af Kammarens leda
möter, som äro jordbrukare eller arrendera jord, inse det berät
tigade i, att staten såväl som den enskilde jordegaren tager hänsyn 
till, huruvida eu arrendator har god affärsställning och insigter i 
landthushållning. Ur rationel synpunkt torde derföre företräde 
böra tillerkännas Kongl. Maj:ts förslag; och den enda invändning 
som deremot kan framställas, är att en sådan bestämmelse möj
ligen kunde gifva tillfälle till utöfvande af mannamån eller god
tycke. Med afseende på sammansättningen af den nämnd, som 
kommer att utse arrendatorer, tror jag denna farhåga vara grundlös. 
Emellertid måste jag framhålla att den väsentligaste bestämmelsen 
inom den i fråga varande paragrafen lyckligtvis är af Utskottet 
godkänd, då der ännu medgifves att vid pröfningen af arrende
anbuden få taga hänsyn icke blott till högsta anbudet utan äfven 
dertill, om den bjudande redan arrenderar samma egendom och den 
val skött; ty i dessa ord ligger den ersättning för den borttagna 
optionsrätten, hvilken jag ansett vara af synnerlig vigt och utan 
hvilken hela arrendeväsendet torde komma att ryckas ett långt 
stycke tillbaka. Optionsrätten infördes på den af .Riksdagen, an- 
gifna grund, att en sorglig erfarenhet visat olägenheten af att 
ensamt maximianbudet finge gälla vid antagande af arrendator. 
Sedan optionsrätten verkat under BO år fann man, att dess til
lämpning ledde till andra olägenheter, och så ville Riksdagen att 
den skulle borttagas. Skulle man nu återgå till de bestämmelser, 
som i detta afseende gälde före 1847, vore ju att befara, att man 
skulle röna samma olägenheter, som optionsrättens borttagande 
var afsedd att förekomma. Då nu den nämnda bestämmelsen är 
bibehållen, har jag ingen anledning att motsätta mig Utskottets 
förslag.

Herr Montgomery Cederhielm: Jag vill icke bestrida att 
det sätt, hvarpå Kongl. Maj:t föreslagit punkten, kan vara bättre 
än Utskottets förslag, men tydligt är, att grundmotivet för Ut
skottets förändring var just att undvika, att någon mannamån 
eller godtycke skulle komma i fråga, någon slags bestämmelse 
derom att en eller annan företrädesrätt på grund af subjektiva 
skål skulle kunna göra sig gällande. Derför föreskrefs, att i
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främsta rummet hänsyn skulle tagas till den erbjudna summan 
och säkerheten, och af samma skäl uteslöts bestämmelsen att af
seende skulle fästas vid personens affärsställning, emedan en 
sådan pröfning ansågs mycket svår att verkställa och alltid 
kunde gifva anledning till klagan, att dervid icke gått rätt till 
våga. Det är anledningen, hvarföre dessa ändringar i Kongl. 
Maj:ts proposition blindt föreslagna, och med den ömtålighet, som 
i allmänhet förefinnes hos vårt folk, som så lätt tror att någon 
mannamån gjort sig gällande, tror jag, att just genom dessa än
dring-ar vunnes en mängd röster för förslaget i sin helhet, och jag 
får af dessa skäl tillstyrka att punkten måtte antagas.

Herr von Kock: Jag har egentligen begärt ordet för att få 
till protokollet förklara, att jag fruktar, att den strof, som man 
återfinner i slutet af första perioden å sidan 20 “ej må någon 
klaga deröfver, att hans anbud ej blifvit antaget", icke är väl
betänkt. Om. med den ofantliga makt, som enligt detta förslag 
blifvit lagd i den blifvande styrelsens hand och hvilken redan 
väckt betydliga farhågor i landet, här ytterligare stadgas, att 
ingen får klaga öfver dess beslut, fruktar jag, att man kommer 
att anse den personlighet alltför maktegande, som i sista rummet 
skall bedöma de afgifna anbuden och missbelåtenhet uppstå, om 
icke jlet svenska folket får gå den väg det önskar, nemligen till 
sin Konung, om det tror sig hafva lidit orätt.

I afseende på organisationen af denna styrelse och den ifråga
satta sammanslagningen af domänstyrelsen och skogsstyrelsen måste 
jag bekänna, att jag helst skulle önska en sådan sammanslagning, 
som jag tror vore så mycket fördelaktigare, som, i annat fall, om 
dessa styrelser i somliga frågor vore af skiljaktiga meningar, så att 
att saken måste hänskjutas till Kongl. Maj:ts pröfning, det vore 
svårt för vederbörande departementschef, så vida han icke vore 
specialist, att skilja mellan dem. Det har likvisst här framhållits, 
att för en så beskaffad chef, som skulle kunna stå i spetsen för 
båda styrelserna, erfordrades ofantligt höga lönevilkor. Man har 
nämnt samma lön som för landshöfdingar och andra summor, som 
kanske icke vore för höga för den ifrågavarande personen, men svåra 
att få af Riksdagen beviljade och dessutom stridande mot de vanliga 
grunder, efter hvilka man bestämmer löner. Jag har tänkt mig, 
att det kunde vara skäl att se till, om icke man i spetsen för 
denna styrelse kunde sätta en särskild åkerbruksminister eller 
hvad .man vill kalla honom, med ett ord en minister, som borde 
sitta i konungens råd och hafva under sig ett par byråchefer, 
som hvar och en hade sitt departement, den ena skogen och 
den andra landtbruket. Då skulle man måhända icke behöfva 
våga upp en sådan chef med de stora summor, jag hört nämnas, 
till och med 20 k 30,000 kronor, en summa, som troligen icke kan 
erhållas i anslag. Det är något, som stundom ersätter de höga 
beloppen och det är makt. Genom ofvannämnda anordning undan
röjdes den. olägenhet, jag nyss antydde, då besluten utgingo i 
Kongl. Maj:ts namn, och den ifrågavarande chefen vore under-
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kastad kontroll af sina herrar kolleger, om de icke hade förtro
ende till honom. Jag vill blott hafva anmärkt detta till proto
kollet och på samma gång uttala att jag anser det vara en be
tydlig försämring i förra momentet, att landstingen skola utse 
ledamöter i lokalnämnderna i stället för efter Kongl. Maj:ts_ för
slag detta ålåg hushållningssällskapen. Jag tror, att hushållnings
sällskapen skulle tillsätta dessa ledamöter bättre än landstingen 
komma att göra det under nuvarande förhållanden, och så länge lands
tingen anses vara hufvudsakligen politiska institutioner, för att 
välja sådana ledamöter till Första kammaren, som skola bevaka 
de förmenta intressena för en enda samhällsklass. Dylika valmän 
äro ännu mindre lämpliga att utse med statsmedel aflönade per
soner, som få befattning med bevakning af hela statens, adla klassers 
gemensamma fördel och bästa. Intilldess de gamla stånds- och 
klassfördomarna hunnit utrotas, skola af landstingen kanske leda
möterna i lokalnämnderna komma att utses så, att mera afseende 
fästes på att dessa få en liten biförtjenst än att staten får så 
hög inkomst som möjligt af sina egendomar, dessa väl vårdas och 
att till arrendatorer fås personer med duglighet, redbarhet och 
vederhäftighet.

Herr Torner hjelm: Ehuru jag vet, att det föga lönar mö
dan att tala i frågan, vill jag dock reservera mig mot hvad Herr 
Montgomery Cederhielm yttrade om godtycke och mannamån. 
Det har jag hört förut. Jag har sannerligen en^lång praktisk 
erfarenhet' och kan icke begripa, när sådant skulle kunna inträffa. 
Man påstår, att en arrendator säljer optionsrätten till en annan. 
Det har händt, men om en arrendator nedlägger ett stort kapital 
under förutsättning, att få behålla egendomen, kan han väl vara 
benägen att lemna den, men öfverlåter då sin rätt till en annan 
mot afträde. De, som bevaka kronans rätt, tro att kronan skall 
hafva allt. Detta är ett origtigt arrendesystem. Jag tror mig 
kunna säga, att jag aldrig velat hafva det högsta möjliga arren
det, och derigenom har jorden också blifvit bättre skött. Får 
arrendator!! ingen ersättning för hvad han lägger ned på egen
domen, måste han under sista tiden af arrendet ovilkorligen suga 
ut jorden. Här är icke föreskrifvet någon cirkulation. Arren
dator!! kan således suga jorden så mycket han vill under sista 
omgången för att återfå hvad han nedlagt. Detta blir följden af 
att allt mer och mer inskränka den blifvande domänstyrelsens 
bestämmande rätt. Jag vill gifva åt denna rätt en så stor ut
sträckning som möjligt och å andra sidan tillse, att en arrenda
tor icke går miste om den ersättning för nedlagda kostnader, 
honom rätteligen bort tillkomma.

Utskottet har borttagit den i Kongl. Maj:ts proposition före
kommande bestämmelsen om att den arrendesökande skulle hafva 
en god affärsställning, men då fråga är om arrende, är. väl af 
stor vigt, att arrendatorn har en god affärsställning. ^Vi hafva 
sett, huru man gått i borgen för personer, kända för någon red
barhet, mer eller mindre utbildad, huru det går lätt att få veder-
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häftighetsbetyg, hvarpå arrendet erbålles, men huru det icke sällan 
bänder, att arrendatorn går öfver ända och löftesmännen med. 
Med de nu högt uppdrifna arrendena skola flerrarne få se lefvande 
exempel derpå inom kort att både arrendator och borgesman 
stå der.

Jag skulle vilja yrka bifall till Kong!. Maj:ts proposition, om 
icke, äfven om den af denna Kammare gillas, föga utsigt funnes 
att få den-antagen af Andra Kammaren, och följden deraf kunde 
blifva ett utdragande af riksdagen, då vi olyckligtvis hafva fått 
dett,a betänkande från Utskottet i riksdagens elfte timma. Jag 
vill icke draga några konklusioner, häraf utan får yrka bifall till 
punkten i det ofullständiga skick, hvari densamma här föreligger.

Grefve Mörner, Axel: Jag vill anhålla att få besvara det 
mesta af hvad den siste talaren yttrade dermed att, för den hän
delse Riksdagen, på sätt här blifvit hemstäldt, beslutar att åt 
Kongl. Maj:t meddela de närmare bestämmelser i afseende på 
arrendevilkoren som icke finnas i de af Utskottet framställa grun
der, så lärer väl Kongl. Maj:t komma att i dessa bestämmelser 
lemna åtskilliga föreskrifter, hvarigenom eu del af de olägenheter, 
som den siste talaren befarade, kommer att undanrödjas.

Hvad vidare angår, att förslaget inkommit i riksdagens elfte 
timme, torde jag få erinra derom att Kongl. Majds proposition 
kom till Riksdagen ej förr än ungefär i femte timmen eller möj
ligen i den fjerde, men den var nästan tilländalupen, ty proposi
tionen kom ej förr än i början af Mars till Utskottet. Sedermera 
hafva ganska många andra göromål upptagit tiden, så att frågan 
ej medhunnit att snart företagas, och dessutom hafva många öf- 
verläggningar tagit upp tiden.

Vidare ber jag att få besvara en anmärkning, som af en före
gående talare framstälts mot det föreslagna stadgandet, nemligen 
att klagan ej får af någon föras deröfver att hans anbud icke 
blifvit antaget. Enligt min tro är detta stadgande ej farligt. 
Dessutom är det nödvändigt, emedan om klagomål vore' tillåtna, 
så kunde dermed dragas så ut på tiden, att den tid, då arrendet 
skulle tillträdas, redan hunnit förflyta innan någon arrendator 
vore bestämdt antagen. Hvem skulle då sköta egendomen? Jo, 
Kongl. Maj:t och kronan under en längre eller kortare tid, till 
dess klagomålen vore afgjorda. Detta vore hvarken nyttigt eller 
lämpligt, och endast af detta skäl tror jag den föreslagna före
skriften vara nödvändig. Derjemte torde jag få erinra om att 
denna föreskrift öfverensstämmer med hvad hittills praktiserats 
på laglig grund i fråga om militieboställen. Dessa hafva af bo- 
ställsdirektionerna utarrenderats utan att någon haft rätt att klaga 
öfver valet af arrendator, och dessa hemman komma väl att ut
göra det största antalet af dem som kronan har att utarrendera. 
Stadgandet är, som sagdt, endast ett upprepande af hvad som 
redan eger rum och tillämpas i afseende å militieboställena. Jag 
tror således, att denna föreskrift låter sig mycket väl försvara 
och förtjena!' bifall.
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Herr Montgomery-Cederhielm: Den nu föredragna sjette
punkten är otvifvelaktigt en af de svåraste för Kamrarne att 
komma öfverens om, ock det egentligen derför, att begge Kam- 
rarnes åsigter äro i grunden så olika i de frågor som kär behand- 
las. Jag tror, att man kan säga, att denna Kammare i allmänhet 
önskar att lemna den blifvande domänförvaltningen så fria bän
der som möjligt och förtroendet att få bestämma inom icke allt för 
trånga gränser. I Andra Kammaren åter råder hufvudsakligen 
den åsigt, att bestämmelser böra vara gifna på förhand, och det 
noggranna och stränga, så att förvaltningen skulle få helt litet,huf
vudbry, emedan den egentligen endast hade att tillämpa gifna före
skrifter. Då nu de åsigter, från hvilka man utgår, äro så olika, 
så var det naturligt att man måste söka göra koncessioner för 
att komma öfverens, och det har verkligen inom Stats-Utskottet 
lyckats. Jag tror, att man genom det förslag, som här blifvit 
gjordt, gått båda åsigterna till mötes, så att man å ena sidan icke 
lemnat obegränsad makt åt förvaltningen, men å den andra icke 
allt för mycket inskränkt dess myndighet. Jag får således till
styrka bifall till punkten, emedan jag fruktar, att om Kammaren 
icke godkänner den, kan hela förslaget komma att derpå stranda.

Öfverläggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

7:de punkten.

Bifölls.

8:d.c punkten.

Grefve Horn: Hade det varit fråga om att fatta ett defini
tivt beslut rörande domänförvaltningen och dess organisation, så 
hade jag kommit att emot de grunder, som här blifvit framstälda, 
göra åtskilliga väsentliga anmärkningar. Nu vill jag emellertid 
icke detta, då här är fråga om blott bestämmelser tills vidare. 
Men i de delar, der felaktigheter finnas, anser jag mig befogad 
att uppträda och göra anmärkningar. I slutet af denna punkt 
heter det: “Göres ej inom förelagd tid anmälan om arrendets 
öfvertagande, anses optionsrätten förfallen, och förfares då såsom 
i 5:te och 6:te punkten sägs.“ Nu handlar 5:te punkten om alla 
de åtgärder, som skola vidtagas innan hembud får ske, och 6:te 
punkten deremot om de åtgärder som skola vidtagas efter det 
hembud egt rum. Således, om man skulle efter ordalagen tillämpa 
hänvisningen i sista momentet af denna 8:de punkt, skulle, derest 
icke inom förelagd tid anmälan om arrendets öfvertagande gjor
des, alla de åtgärder som upptagas i 5:te punkten göras om. Att 
så är Utskottets mening kan jag ej föreställa mig, och Kongl. 
Maj:t har icke i sitt förslag lemnat en hänvisning som så kan 
tydas. Jag antager således, att Utskottet begått ett misstag, och 
skulle så vara, yrkar jag, att orden “5:te och" måtte ur punkten 
utgå.
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Herr Montgomery-Cederhielm: Den anmärkning, som af
Grefve Horn blifvit framstäld, tror jag vara rigtig. Jag före
ställer ring, att det af honom anmärkta förhållande uppkommit 
deraf, att Utskottet företagit redaktionsförändringar uti 5:te och 
6:te punkterna, så att de blifvit temligen olika mot hvad Kongl. 
Maj:t föreslagit, och då i Kongl. Maj:ts proposition i förevarande 
punkt hänvisas till 5:te punkten, så har förmodligen af den anled
ning samma hänvisning fått qvarstå i Utskottets förslag. Emel
lertid tror jag, som sagdt, att det är ganska rätt att borttaga 
hänvisningen til! 5:te punkten och att således slutet af förevarande 
punkt kommer att lyda: “såsom i 6:te punkten sägs“.

Grefve Mörner, Axel: För den händelse att optionsrätten 
icke begagnas, är tydligt, att hemmanet måste upplåtas på auk
tion. Då är också nödvändigt, att detta sker i öfverensstämmelse 
med de grunder, som här äro ifrågasatta och af Första Kamma
ren redan delvis godkända. På sätt Herr Montgomery-Cederhielm 
nämnt, har Kongl. Maj:t i 8:de punkten af sitt förslag föreskrifvit 
att, i händelse optionsrätten icke begagnas, skall förfaras såsom 
i 5:te punkten sägs, och således hänvisat till den punkt, deri Kongl. 
Haj:t föreskrifvit om sättet för auktions förrättande och för vär
deringen m. m. När nu Utskottet fördelat de i 5:te punkten af 
det Kongl. förslaget förekommande stadgandena på dels 5:te punk
ten och dels 6:te punkten, så är det tydligt, att man uti före
varande 8:de punkt måste hänvisa till begge punkterna, ty eljest 
vore hänvisningen ofullständig. Att en styrelse skulle låta ånyo 
företaga eu värdering, om en sådan redan skett, kan jag icke före
ställa mig. Det tyckes mig, att talaren på gotlandsbänken vände 
sig deremot att det icke skulle vara nödvändigt att företaga ny 
besigtning och värdering för minimiarrendets bestämmande. Der
emot kan jag ej erinra annat, än att, om styrelsen redan låtit 
göra en besigtning och icke finner sig nöjd med densamma, så 
låter styrelsen göra en ny. Men är styrelsen nöjd med besigt- 
ningen, så säger den: vi hafva ju redan ett besigtnings- och vär- 
deringsinstrument färdigt, och då återstå endast de öfriga åtgär
derna. Jag tror således, att den föreslagna hänvisningen är både 
rigtig och tydlig.

Grefve Horn: Jag tror, att den förre talaren fullkomligt
misstagit sig. Han nämnde att punkten 5 innehåller ett stadgande 
om auktion. Der förekommer dock icke ett jota om auktion, utan 
punkten handlar endast om huru skall förfaras då hemmanet be- 
sigtigas och då hvad som nu kallas maximivärdet bestämmes. 
Vidare står der blott, att, sedan detta blifvit uppgjordt, skall för
slaget granskas och underrättelse om det fattade beslutet öfver- 
lemnas till Konungens Befallningshafvande. I 6:te punkten stad
gas sedermera om de öfriga åtgärder, som Konungens Befallnings
hafvande har att vidtaga, nemligen att, om arrendator har options
rätt, skall arrendet hembjudas honom på de vilkor 5:te punkten 
bestämmer. Antager denne arrendator ej det nya beloppet som
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för arrendet faststälts. skall Konungens Befallningshafvande för
fara enligt öde punkten, men icke skall ny värdering ega ruin, ty 
det vore blott att göra om en sak, som redan blifvit fullständigt 
gjord.

I öfrigt vill jag nämna, att under nuvarande förhållanden går 
det _ till på ungefär samma vis, endast med den skilnad, att ett 
minimi- och ett maximivärde sättes, och antager den, som eger 
optionsrätten, maximivärdet, så får han arrendet, men antager han 
det icke, förfares. precis såsom här är föreslaget, nemligen att 
auktion förrättas inför Konungens Befallningshafvande. Jag vid
håller således, att det är ett misstag att här åberopa o:te punk
ten, och jag yrkar derför att orden “5:te och11 måtte utgå.

Grefve Mörn er: Jag ber att få anmärka, att skälet hvarför 
5:te punkten här åberopats är att i Kongl. kungörelsen den 17 
Juli 1847, angående åtskilliga förändrade föreskrifter till iakt
tagande vid utarrendering af kungs- och kungsladugårdar, samt 
andra kronolägenheter, hvaraf arrenden till statsverket ingå, deri 
talas om optionsrätt, finnes bestämdt ett helt annat sätt för vär
derings uppgörande, än som här är i fråga, således att, när options
rätt ifrågasättes att begagnas, skall värdering och bestämmande 
af arrendet ske i enlighet med den för optionsrättens innehafvare 
gällande författning, hvilken är just nämnda 1847 års kungörelse. 
Man får således förutsätta, att den värdering, som skett innan 
optionsrätten hembjudes, skett i enlighet med denna kungörelse. 
Således kan det vara en möjlighet att värderingen är gjord på 
ett annat sätt än det, som skall iakttagas, då en ny utarrendering 
sker, i hvilket fall de grunder, som här äro i fråga, skola till- 
lämpas. Jag tror således, att det är med fullt skal, som 5:te 
punkten här qvarstår åberopad.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, samt Herr 
Grefven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats 
dels bifall till den förevarande punkten och dels af Grefve Horn, 
att densamma måtte antagas med uteslutande af de å punktens 
sista råd förekommande orden: “5:te och"; framstäldes proposition 
på bifall till punkten och då dervid svarades många ja, jemte 
några nej, förklarades ja hafva varit öfvervägande.

9:de, 10:de och ll:te punkterna.

Biföllos.

I2:te punkten.

Herr von Geijer: I denna punkt finnes ett stadgande, som, 
efter min uppfattning, kan lända till oreda, och hvars borttagande 
deremot icke kan medföra någon olägenhet. Det är stadgandet, 
att arrendator i ingen händelse skall ega anspråk på dagsverken
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eller arbetsskyldighet från jord, som ej till egendomen hörer, eller 
på ersättning derför. Hvarför skall något sådant stadgas? Ge
nom detta stadgande kan det, såsom erfarenheten visat med dylik 
numera efterskänkt arbetsskyldighet, mycket lätt hända att den 
ännu existerande hofveriskyldigheten till kungsgårdar, som skall 
utgöras in natura, kommer att lagligen stå qvar utan att kunna 
uttagas.

Sådant var på de flesta ställen förhållandet med den arbets
skyldighet, som ålåg de så kallade hästhemmanen; oredan i för- 
fattningsväsendet hade gjort att denna arbetsskyldighet till det 
mesta upphört af sig sjelf innan den för några år tillbaka, genom 
statsmakternes beslut, utan vidare efterskänktes. Jag har vid 
flera tillfällen yrkat, att man måtte reglera förhållandet med hof
veriskyldigheten, men icke vunnit annat resultat, än att frågan 
hänskjutits till Kongl. Maj: t der den sedan länge fått hvila. Jag 
är mycket för att sådan arbetsskyldighet afskrifves, men jag tyc
ker det vara betänkligt att låta den gå bort alldeles af sig sjelf, 
hvilket ej kan vara med god ordning öfverensstämmande. Såsom 
här är föreslaget, kan mycket lätt hända, att arrendekontrakt om 
en kungsgård uppgöres, utan att hänsyn tages till befintlig ar- 
betsskyidighet in natura, som på detta sätt bortglömmes. För
hållandet bär hittills varit sådant, att då kungsgård, hvartill hof- 
veri in natura utgöres, blifvit utarrenderad, har arrendatorn väl 
tillerkänts dispositionen öfver hofveriet enligt arbetskontraktet, men 
tillika blifvit tillförbunden att, om så skulle fordras, afstå från 
denna sin dispositionsrätt emot skälig aflösning; härigenom blir ju 
saken reglerad. Med hänsyn härtill vill jag för min del icke, att det 
ifrågavarande stadgandet skall stå qvar, och jag har derför emot 
detsamma vågat framställa de gjorda anmärkningarne.

Herr Montgomery-Cederhielm: I afseende å de anmärk
ningar, som af Herr von Geijer framstälts mot denna punkt, ber 
jag att få nämna, att punkten återfinnes hel och hållen uti Kongl. 
Maj:ts proposition och att det endast är ordet arbetsskyldighet, 
som af Utskottet blifvit tillagdt, och detta emedan det här kan 
vara fråga äfven om sådana hemman, som göra ökedagsverken, 
och man således borde nämna icke blott dagsverken, utan äfven 
den arbetsskyldighet, som påfordras. Jag förmodar att meningen 
dermed att i Kong!. Maj:ts proposition arbetsskyldigheten helt 
och hållet skilts från arrendena varit den, att Kongl. Maj:t seder
mera skulle kunna i afseende å dagsverken och arbetsskyldighet 
vidtaga sådana åtgärder, som kunde befinnas lämpliga. Men hvad 
angår den anmärkning, som Herr von Geijer också gjorde, att på 
detta vis kunde hända, att detta onus försvunne spårlöst, om de 
arbetsskyldige icke vilja fullgöra sina skyldigheter, ber jag att få 
fästa uppmärksamheten derpå, att på sidan 26 uti betänkandet 
under mom. C har Utskottet hemstält, att, der under första ord
nandet af den nya förvaltningen de föreslagna grunderna för ut- 
arrenderingen icke kunna utföras, de hittills gällande former för 
arrendeupplåtelse må få tillämpas. Om denna hemställan af Riks-
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(lagen godkännes, synes det icke blifva möjligt för dessa arrenda- 
torer att undandraga sig sina skyldigheter, ty då skulle de kunna 
i de nya kontrakten dertill förpligtas. Jag tror således att punkten 
bör oförändrad bifallas.

Friherre af Ugglas: Jag vill visst icke här framställa något 
yrkande, som kan på något vis förhindra antagandet af dessa 
stadganden, men här i 12:tepunktenförekommerettafUtskottetgjordt 
tillägg, som, såvidt jag kan bedöma, åtminstone är alldeles omöjligt 
att tillämpa. Kongl. Maj:t hade i 12:te punkten föreslagit: “Hörer till 
arrenderad egendom andel i härads- eller sockneallmänning eller rätt 
till annan förmån utom egendomens område, komme det arrenda
torn- till godo.“ Det var ju fullt rigtigt sagdt; men till dessa ord 
lägger Utskottet “såvida icke vederbörande förvaltningsmyndighet 
anser, att med sådan skogsmark bör förfaras i enlighet med hvad 
i punkten 2:o mom. a stadgas." Nu frågar jag, huru är det 
möjligt, att den andel, som en arrendator har i en häradsall
männing, och som består deri att han eger rätt att jemte öfrige 
hemmansegare få antingen utsyning in natura eller ett penninge- 
belopp, skall kunna användas på sätt 2:dra punkten stadgar, eller 
att afmattas till kronopark? I lag finnes stadgadt huru med 
häradsallmänning skall förfaras. Herrarne känna, att den är en 
gemensam tillhörighet för häradets alla hemman så till vida, som 
"de alla deraf njuta afkastningen. Om nu ett utarrenderadt hem
man eger rätt till sådan afkastning, så är det fullkomligt rigtigt, 
att den kommer hemmanet till godo, men huru man skall kunna 
utbryta denna rätt är för mig ofattligt. För min del skulle jag 
helst se att det af Utskottet föreslagna tillägg blefve uteslutet 
och punkten bifölles sådan den af Kong!. Maj:t framstälts.

Herr Montgomery-C ederhielm: Anledningen, hvarför
Utskottet gjort ifrågavarande tillägg till Kongl. Maj:ts förslag, 
är den, att, enligt hvad det inom Utskottet upplystes, åtskilliga 
kronoegendomar ega ganska betydliga andelar i allmänningar. Sär
skild! har en af Riksdagens ledamöter uppgifvit, att det finnes 
en allmänning, deri 741 egendomar hafva del, och af dessa egen
domar äro 97 kronoegendomar. Under sådana förhållanden har 
Utskottet förestält sig, att Skogsstyrelsen kunde finna fördelaktigt 
att i vissa fall sammanslå sådana andelar till en skogskomplex. 
och detta har legat till grund för det af Utskottet gjorda tillägg.

Grefve Sparre: Såsom tillägg till den föregående talarens
yttrande, ber jag att få uppläsa några rader ur Skogsstyrelsens 
svar på domänkomiténs förslag. Skogsstyrelsen uttalar sig så: 
“hvad häradsallmänningar beträffar bör Skogsstyrelsen ej lemna 
oanmärkt, att, derest de publika hemmanens rätt till delaktighet 
i dylika allmänningar upphörde, och Kronan i stället af allmän- 
ningarne lät utbryta den på dessa hemman belöpande andel af 
marken, en ej obetydlig tillökning af kronoparkerna derigenom
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skulle vinnas, uppgående inom endast tre härader af Östergötland 
till mer än 10,000 qvadratref, enligt hvad skogsinspektören i 
östra distriktet ådagalagt." Jag har endast velat uppläsa dessa 
ord för att motivera det tillägg Utskottet gjort till Kong!. Majits 
förslag.

Friherre af Ugglas: Jag anhåller endast, att den af mig 
framstälda anmärkningen måtte få stå för min räkning i Kam
marens protokoll.

Öfver]äggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

13:de och 14:de punkterna.

Biföllos.

15:de punkten.

Herr Odelberg: Hvad beträffar första momentet af denna 
paragraf får jag säga, att jag för min del omöjligen kan god
känna ett stadgande, som går ut på, att nybyggnadsskyldigheten 
skall vara på förhand bestämd. Icke heller kan jag gilla, att man 
härvid hänvisat till en författning, som stadgar, att vissa hus 
skola vid en egendom byggas under viss tid. Yi lefva nu under 
andra förhållanden än förr i verlden; dels brukar man sina egen
domar på annat sätt och dels i synnerhet bebygger man dem 
annorlunda än förr. Man kan nu ieke lämpligen stadga, att en 
egendom af den eller den storleken skall vara försedd med de 
eller de husen, att husen skola hafva en viss storlek eller ett 
visst utseende eller vara bygda af visst material, ty det kan hända, 
att en egendom af samma storlek som granngården måste be
byggas på helt annat sätt för att göra byggnaderna öfverens
stämmande med den kushållningsplan, som för egendomen är an
tagen. Efter såväl min egen som andras erfarenhet vill jag på
stå, att det icke är någon lätt sak att uppgöra plan för en egen
doms ändamålsenliga bebyggande. Dertill fordras först och främst 
att hafva erfarenhet i byggnadsväg och för det andra lokalkänne
dom, hvilken icke kan förutsättas hos någon, som icke sjelf bebott 
och skött den egendom, på hvilken byggas skall. Om nybyggnads
skyldigheten för en egendom bestämmes af personer, huru kunnige 
som helst, innan man ens vet, hvilken som kommer att arrendera 
egendomen och utan att denne får tillfälle att deltaga i rådslagen, 
blir följden vanligen den, att man vidtager okloka och olämpliga 
åtgärder. I 14 § stadgas, att arrendatorn skall efter syn mot
taga och i fullgodt stånd underhålla de vid egendomen befintliga 
byggnader. Om detta stadgande kan icke skäligen någon dispyt 
uppkomma, och dermed böra äfven i min tanke föreskrifterna om 
arrendatorns byggnadsskyldighet stanna. Som det emellertid händt 
och alltid kommer att hända, att en arrendator, sedan han suttit på 
egendomen någon tid och lärt känna dess behof, anser sig böra vidtaga
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åtskilliga förändringar eller utvidgningar i byggnadsplanen, lemnar 
18:de § arrendatorn öppet att i sådant fall vända sig till lokal
myndigheten och framställa sina skäl, hvarför han kan önska en 
förändring i egendomens åbyggnad, och man måste taga för gif
ven att nämnda myndighet dervid tillgodoser såväl kronans intresse 
som arrendator^ billiga fordringar. Af dessa skäl skulle jag 
vilja helt och hållet utesluta första momentet af den 15 §. Jag 
vill naturligtvis icke derom framställa yrkande nu, då vi kommit 
öfverens om, att hela denna lag blott är ett provisorium.

Hvad beträffar andra momentet skulle jag likaledes önska, 
att äfven det helt och hållet uteslötes, ty jag anser icke att en arren
dator bör tillförbindas att till sig lösa så kallad öfverbyggnad, 
om denna också är verkstäld i full öfverensstämmelse med lag 
och författningar, ty en sådan öfverbyggnad kan stundom långt 
ifrån att gagna honom lända honom till ganska stor skada. Det 
kan nemligen hända, att vissa hus, ehuru uppförda i full öfver
ensstämmelse med lagliga föreskrifter, äro arrendatorn till ringa 
eller ingen nytta, emedan hans hushållning kräfver helt andra 
byggnader, och att myndigheterna till och med erkänna ett så
dant förhållande, men utaf befintligheten af de förra hindras ifrån 
att bevilja arrendatorns framställning om understöd af staten för 
uppförande af byggnader efter en annan, om äfven af dem god
känd plan.

Emellertid vill jag icke nu framställa något yrkande om detta 
moments uteslutande.

Ofverläggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

16:de och 17:cle punkterna.

Biföllos.

18:de punkten.

Grefve Horn: Det finnes många enskilda jordegare, som i 
kontrakten med sina arrendatorer stipulerat, att, derest arren
datorn under arrendetiden med egendomen vidtager någon väsent
lig grundförbättring såsom t. ex. dränering eller större odlings- 
företag m. m., arrendatorn är berättigad, att i viss mån få godt- 
görelse af jordegaren eller, med andra ord, att jordegaren skall 
till kostnaden för en sådan grundförbättring bidraga. Detta är i 
min tanke en mycket god praxis, som jag anser, att äfven Kro
nan borde följa vid utarrendering af sina domäner, och jag saknar 
derför i 18:de § en bestämmelse i detta hänseende. För min del 
skulle jag derför gerna sett, om efter orden befintlig byggnad hade 
tillkommit ett stadgande i sådan syftning. Jag anser det ytterst 
vigtigt, att i en blifvande författning om utarrendering af kronans 
domäner ett sådant stadgande blifver intaget. Nu, då det blott 
är fråga om att för eu kortare tid antaga hvad här blifvit före-



Tisdagen den 15 Maj, f. m. 29 M:o 42.

slaget, vill jag icke framställa något yrkande, utan bär endast Fomait- 
velat uttala min mening i detta hänsende. Rulans %

maner.
Herr It i b b i n g, Carl: Sedan Kammaren antagit Utskottets (Forts.) 

förslag i 3:dje punkten, hvarifrån uteslutits hvad Kongl. Maj:t 
föreslagit angående ersättning för en afträdande arrendator, derest 
han väsentligen förbättrat egendomen, anser jag i likhet med före
gående talare det vara ganska vigtigt att man söker skaffa sig 
säkerhet dels att en utarrenderad egendom blir väl skött under 
sista arrendeåret och dels att arrendatorn erhåller uppmuntran 
till större odlingsföretag, der sådana till fördel för egendomen 
kunna verkställas.

Den föregående talaren har föreslagit, att ett tillägg skulle 
göras vid denna paragraf, och jag vill med anledning deraf på
peka att vid detta betänkande finnes fogad en reservation af 
Herr Sven Nilsson i Efveröd, hvilken reservation jag skall tillåta 
mig att uppläsa och dermed anbefalla till vederbörandes pröfning, 
dock utan att nu framställa något yrkande om dess antagande.
Det i denna reservation framstälda förslag till formulering af 
18:de punkten lyder sålunda:

“Uppstår under arrendetiden af annan anledning, än i 17:de 
punkten sägs, behof af ny byggnads uppförande, eller af utvidg
ning eller kostsammare inredning eller förändring af redan be
fintlig byggnad, eller vill arrendator verkställa vid arrendets upp
rättande icke förutsedda större odlingsföretag eller andra väsent
liga förbättringar å egendomen, må uppgörelse med vederbörande 
förvaltningsmyndighet kunna träffas rörande kronans medverkan 
och vilkoren derför".

Herr Montgomery-Cederhielm: Jag vill visst icke under
känna betydelsen af de anmärkningar, som vid denna paragraf 
blifvit framstälda, och jag har redan vid tredje punkten haft till
fälle att uttala såsom min åsigt, att arrendatorerne blifvit tem- 
ligen hårdhändt behandlade i detta lagförslag, men jag anser, att 
enda sättet att afhjelpa de befarade olägenheterna i detta hän
seende är att den blifvande styrelsen öfver statens domäner in
kommer med förslag om tillgodoseende af så väl arrendator^ som 
äfven derigenom statens bästa efter den erfarenhet, som under 
några år kan hafva vunnits. Således är äfven jag af den tanke, 
att något bör göras för att bereda en arrendator ersättning för 
väsentliga förbättringar å egendomen, men jag föreställer mig, att 
enighet härutinnan icke kan vid riksdagen ernås utan stöd af 
någon föregående erfarenhet.

Öfverläggningen förklarades slutad och punkten bifölls.

I!):de—23:dje punkterna.

Biföllos.
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Förratt- 24:de punkten.
ningen a.j

Kronans do- rl ,
maner. ilerr von Möller: Jag bär förut icke deltagit i diskussionen
(Forts.) angående detta betänkande, livilket, till följd af allas önskan att 

om möjligt redan under detta år få de här föreslagna bestämmel
serna tillämpade, synes vara predestinera dt att antagas, och, då 
jag nu begärt ordet, är det icke i afsigt att söka sönderrycka 
förslaget, ty jag anser, att man utan fara för det hela kan vänta 
med att antaga den nu föredragna punkten, hvilken, som jag tror, 
tarfva!’ någon rättelse. Inom domän-komitén, deri jag varit 
ledamot, har jag reserverat mig mot pluralitetens mening i denna 
punkt och jag anhåller att här få något utveckla mina skäl 
dertill.

Första..punkten af Utskottets förslag lyder:
24:o) Öfverlåtelse af arrende må endast med vederbörande 

förvaltningsmyndighets medgifvande kunna ske.
Häremot kan icke med skäl någon anmärkning framställas; 

men vidare heter det:
Dör arrendator, eller varder han i konkurs försatt, ege i förra 

xallet den aflidnes rättsinnehafvare, och i det senare konkursboet, 
att för den del af arrendetiden, som eljest skola återstå, arrendet 
på viss person öfverlåta.

Hittills har enka haft rätt att bibehålla arrendet så länge 
hon lefvat ogift. Nu är denna rätt borttagen och i stället till- 
lagd “rättsinnehafvare'1. Finnas så väl enka som barn, hafva de 
lika rätt. Mellan dem kan ju öfverenskommelse ega rum, men 
detta kan dock icke ske utan vederbörlig myndighets medgifvan
de. Det är således stor skilnad mellan hittills gällande lags be
stämmelser och hvad här blifvit föreslaget, och till följd deraf 
skulle nu varande och härefter blifvande arrendatorer komma i * 
olika ställning i detta hänseende. Låt mig sedan gå till aflägs- 
nare slägtingar. Finnes endast en rättsinnehafvare, får denne 
öfvertaga arrendet, under vilkor nemligen att han dertill anmäler 
sig inom 6 månader. Om deremot de aflägsnare slägtingarna äro 
flere, huru skola då inom 6 månader alla arfstvister vara afgjorda, 
så att förvaltningsmyndigheten kan tillerkänna en viss af rätts- 
innehafvarne arrenderätten? Om åter en person blifvit rättsinne
hafvare genom testamente, frågar jag om det är sagdt, att testa
mentet vdnnit laga kraft inom 6 månader efter arrendatorns död.
Jag är icke jurist, utan ställer denna fråga till Herrarne, bland 
hvilka jag ser Lag-Utskottets vice ordförande närvarande.

Vidare har man gifvit rätt åt konkursbo att framställa arren
dator. Detta är något som bestämdt icke eger rum i andra land.
Den wiirtembergska lagen, som är vida mer utvecklad än den här 
föreslagna, uttalar sig tydligt mot något sådant och den preus
siska går så långt, att den stadgar, att, om arrendatorns egendom 
blir med qvarstad belagd, arrendekontraktet är förverkadt. Här 
åter inrymmer man rätt för konkursbo att vädja till vederbörlig 
myndighet och framställa arrendator. Jag tror icke, att det skulle 
uppmuntra en arrendator att synnerligen vinnlägga sig om egen-
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domens förbättring, om lagen icke tillgodoser hans efterlefvandes, 
särskildt hans hustrus intressen, utan konkursboet till och med 
kan hafva rätt att taga från dem arrendet. Man vill här behandla 
arrendet komplett såsom ett lösöre, men jag tror icke att detta 
är rigtigt, tv lösöre är väl sådant, som jag har i handom. Om 
jag nu har rätt att på visst sätt förvärfva mitt uppehälle, skall 
denna rätt då kunna öfvergå till konkursboet? Man har i all
mänhet varit för mycket' välvilligt stämd mot fardringsegare; der
på har äfven den nya utsökningslagen gifvit bevis.

Men nu kommer jag till tredje klassen af rättsinnehafvare. 
Om eu borgesman utbetalt något på grund af sin borgen och kon
kursboet icke utfäst sig att hålla honom skadeslös, är han i första 
hand berättigad att öfverlåta arrendet på af styrelsen godkänd 
person. Hela denna paragraf synes mig för öfrig! vara otydligt 
och intrassladt uppstäld, och jag vädjar då till Herrarne huru
vida denna punkt verkligen är så nödvändig, att den måste nu 
antagas.

Jag tror, att den fråga, som deri afhandlas, är af den art, 
att den vinner på att uppskjutas och behandlas grundligare.

Inom komitén har jag reserverat mig, men icke varit i tillfälle 
att uttala mina betänkligheter inom det s. k. förstärkta Stats
utskottet och derför har jag velat på detta sätt låta dem komma 
till Kammarens kännedom. Ingen af dessa arrendator', om hvilka 
det heter: “dör arrendator** etc., är ännu antagen och det kan så
ledes icke vara så brådskande och icke heller visa någon mindre 
välvilja för den förste talaren att afslå denna punkt, och jag 
vågar alltså för min del yrka afslag å 24 §.

Herr Montgom ery-Cederh ielm: Den nu föredragna punk
ten är onekligen af den beskaffenhet, att den snarare borde hafva 
behandlats af Lag-Utskottets än af Stats-Utskottet, men då emel
lertid Stats-Utskottet varit i tillfälle att åt denna punkt äfven 
ur juridisk synpunkt egna den granskning, som kunde vara önsk
värd, anser jag för min del bäst att antaga punkten sådan den 
här i öfverensstämmelse med Kong! Maj:ts förslag blifvit fram
stäf. Jag är dock ledsen att här icke finnes närvarande någon 
af kronans jurister, om jag så må uttrycka mig, för att försvara 
det föreliggande förslaget, ty jag kan icke begära att mina ord 
skola väga särdeles mycket i en sak sådan som denna.

För öfrigt anser jag, att hvad Herr von Möller anmärkt verk
ligen förtjenar ganska mycket afseende, men då vi kommit öfverens 
att godkänna detta förslag i den form, hvari det här blifvit fram- 
stäldt, tror jag icke det vore skäl att göra ett undantag med 
denna punkt, och vågar jag alltså hemställa om bifall till den
samma.

Grefve Mörner, Axel: Jag skall icke inlåta mig i någon så 
i detalj gående undersökning, som en föregående talare gjort. 
Han har uppräknat de särskilda fäll, som möjligen kunna före
komma, då öfverlåtelse af arrende kan komma i fråga, nemligen
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då arrendator gör konkurs o. s. v. Det är osäkert, om man lyckas 
uppräkna alla dessa fall; ock jag tror, att föga gagn skulle der
igenom uträttas. Jag anhåller att få erinra derom, att denna 
punkt säkert är en af dem, som undergått den noggrannaste 
granskningen. Den är nemligen skrifven, nästan ordagrant sådan 
den här föreligger, af de komiterade, som uppgjort förslag i af
seende på utarrendering och förvaltning af kronans domäner; en 
mycket kunnig och lagfaren komiteledamot har biträdt den, och 
ingen reservation förekommer mot densamma, utom af den ärade 
ledamoten från Halland, som nyss hade ordet. Redan i detta 
förhållande ligger en garanti för att vi med trygghet kunna an
taga punkten. Ett annat skäl är det, att Kong!. Maj:t, efter den 
granskning, som hans rådgifvare verkstält, funnit punkten kunna 
oförändrad antagas. Då slutligen punkten genomlästes och be
handlades på Utskottets afdelning, hade den nämnde talaren från 
Halland benäget meddelat oss ytterligare upplysningar angående 
de anmärkningar i sak, som han i sin reservation vid komité- 
betänkandet framstäf; men, när vi togo saken i öfvervägande, 
funno vi, att vi för vår del åtminstone icke kunde tilltro oss att 
skrifva något bättre, utan ansågo lämpligast att tillstyrka den af 
Kongl. Maj:t gillade, af komiterade framstälda ordalydelsen, för 
hvilken jag äfven nu anhåller om bifall.

Herr Tornerhjelm: Jag får för min del förklara, att denna 
punkt är, i likhet med många af de föregående, mycket opraktisk. 
Den siste talaren sade, att den är uppgjord i samråd med skick
liga jurister; och jag tviflar icke på, att den ur synpunkten af 
kronans rätt är mycket bra. Herrarne veta väl, att, då en egen
dom ingår i en konkursmassa, det är kuratorernes skyldighet att 
söka få ut af densamma så mycket som möjligt, och att den vid 
ett sådant tillfälle plundras så mycket sig göra låter. Den nu 
gällande militiebostälIsordningen uppgjordes i Carl XIV Johans 
tid af de störste jurister, jurister, som voro icke blott teoretiskt 
bildade, utan äfven hade stor praktisk erfarenhet; och enligt denna 
förordning fick arrendekontraktet icke öfverlåtas utan tillstånd af 
vederbörande myndighet. Enligt min tanke vore det bäst att icke 
ändra formuleringen af detta stadgande; men jag tror, i likhet 
med talaren på hallandsbänken, att man icke förlorade något på 
att afstå hela punkten, ty, då frågan om domänförvaltningen skall 
slutligen afgöras, hvilket helt säkert kommer att ske vid nästa 
riksdag, kan ju ett nytt förslag i förevarande hänseende pröfvas. 
Jag kan nemligen icke inse, att denna punkt skulle gälla längre 
än till dess styrelsen blir ordnad, tv då måste väl föreliggande 
författning undergå förnyad pröfning. Om ingenting förloras ge
nom att stryka punkten, så vinnes åtminstone det, att boställena 
icke blifva utsatta för fara att förstöras, hvilket måhända kunde 
komma att ske. om man blott vill se på den strikta juridiska 
formen. Det kan lätt hända, att arrendatorn kommer i konkurs
tillstånd; och jag har sjelf sett, att egendomen vid sådana till
fällen blifvit mycket vanvårdad. Jag skall åtaga mig att, utan



att bryta mot den föreslagna punkten, utsuga en egendom så, att 
den skall betydligt mista i värde.

Jag yrkar afslag å punkten.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr 
(Trefven och Talmannen upptagit de der under gjorda yrkanden å 
dels bifall til] den förevarande punkten och dels afslag derå, fram- 
stälde Herr (Trefven och Talmannen först proposition på bifall 
till punkten, hvarvid svarades många ja, blandade med nej, och 
sedermera proposition på afslag derå, då svaren utföllo med inånga 
nej, blandade med ja; hvaruppå och efter det proposition på bi
fall till punkten förnyats samt med många ja, blandade med nej, 
besvarats, Herr (Trefven och Talmannen förklarade sig nu hafva 
funnit ja öfvervägande.

Votering begärdes; till följd hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs följande voteringsproposition:

“Den, som bifaller 4:de punkten i afdelningen Litt. B af Stats
utskottets utlåtande N:o 82, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås punkten.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:
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Ja—49;
Nej-27.

Herr (Trefven och Talmannen tillkännagaf, att anslag blifvit 
utfärdadt till sammanträdets fortsättning kl. 7 e. m.

25:te—28:de 'punkterna.

Biföllos.

29:de punkten.

Grefve Horn: Mot denna punkt anhåller jag att få göra
några anmärkningar. Här är nemligen stadgadt, att hvart femte 
år eller oftare, om så aktas nödigt, skall af vederbörande lokal
nämnd ekonomisk besigtning å hvarje kronoegendom verkställas. 
Nu finnes det kronoegendomar, som äro så små, att årliga arren
det för dem icke uppgår till femtedelen och på sina ställen icke
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ens till tiondedelen af kostnaden för en ekonomisk besigtning. 
Åtskilliga domäner äro af den beskaffenhet, att de icke äro be
byggda. Det är visserligen sant, att dessa, enligt föreliggande 
förslag, skola försäljas; men det kan icke ske, förr än arrende
tiden är sint, hvilket för somliga icke sker förr än 20 år här
efter. Skall nu detta stadgande tillämpas å äfven sådana egen
domar, så kommer kronan derigenom att nedlägga en ganska dryg 
och alldeles onödig kostnad på ekonomiska besigtningar. Jag 
kan såsom ett exempel nämna en liten kronoegendom vid Gotland, 
som heter Grundet. Det är en liten obebyggd holme, som inbrin
gar kronan 5 kronor i årlig afgäld. Jag gjorde hemställan för 
några år sedan, att, som holmen vore obebyggd och endast begag
nades till betesplats för några få kreatur, någon syn å densam
ma icke skulle anställas, men fick till svar, att lag och författ
ningar skulle lända till efterrättelse. Till följd häraf begärde jag 
häradshöfdingssyn; och den kostade 122 kronor, således mer'än 
20 års arrende.

I öfrig! vill jag nämna, att på Gotland hafva tillkommit 60 • 
eller 70 hospitalslägenheter. Af dessa äro på Gotland -- och jag 
antager, att förhållandet är detsamma i åtskilliga andra län — 
icke en tiondedel bebygda, och de flesta af dem bestå af några 
få tunnland åkerjord eller betesmark. Skulle man nu skicka 
lokalnämnden att besigtiga dessa jordlappar hvart femte år, skulle 
det vara förenadt med större kostnad än hvad kronans hela in
tägt af dem är värd för den tid. som kommer att förflyta, innan 
de blifva försålda.

På grund af hvad jag nu anfört, skulle jag vilja ändra stad
gandet i. 29:de punkten på det satt, att ett moment af följande 
lydelse tillädes: “Vederbörande förvaltningsmyndigheter må dock 
medgifva, att till följd af egendomens beskaffenhet ekonomisk be
sigtning icke må ega ruin".

Herr Odelberg: Jag får för min del instämma i hvad den
siste talaren yttrat om obehöfligheten af oviikorliga ekonomiska 
besigtningar hvart femte år å vissa kronoegendomar. De exem
pel, som han åberopat, äro visserligen i och för sig tillräckligt 
talande, för att sådana oviikorliga besigtningar icke böra före- 
skrifvas. Jag har dessutom tänkt mig, att det icke skulle vara 
behöflig! att hvart femte år anställa syn å en stor del bebyggda 
smärre kronoegendomar. Om nemligen lokalförvaltningen organi
seras så som jag tänkt mig densamma, så att hon egde infordra 
rapporter rörande gårdarnes skötsel och husens vård utaf skogs- 
tj en sten) ämnen, hvilka årligen för skogens tillsyn skola besöka 
hvarje skogegande kronodomän, så kunde af de sålunda vunna 
upplysningarne mycket väl bedömas, om ekonomisk besigtning 
vore behöflig eller icke.

Jag kan således icke gilla den oviikorliga föreskriften om 
ekonomiska besigtningar; men jag vill dock nu icke framställa 
något yrkande. Om punkten får stå qvar, så kommer den likväl 
icke att tillämpas, förrän på 1880-talet, ty någon utarrendering
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kan icke komma i fråga före 1878; och jag hoppas att punkten 
måtte få en annan lydelse, innan vi hinna till år 1880.

Herr Montgomery Cederhielm: Om också de anmärk
ningar, som blifvit framstälda mot denna paragraf, hafva mycket 
skäl för sig, tror jag, att vi böra låta den stå qvar för att, i 
likhet med många andra paragrafer, som kunna blifva ändrade i 
sammanhang med den kommande pröfningen af förslaget angående 
styrelsen för domänerna, framdeles, sedan man fått någon erfa
renhet om densamma, blifva föremål för förnyad granskning. Jag 
vill särskildt nämna, att denna punkt är författad af komiterade 
och gillad af Kongl. Maj:t, ordagrant sådan den nu föreligger, med 
blott den lilla ändringen, att Utskottet skrifvit “vederbörande lo
kalnämnd" i stället för “vederbörande förrättnings man". Den har 
således under den föregående behandlingen fått obemärkt passera; 
och jag tycker, att det icke kan vålla någon skada, om så blefve 
fallet äfven i Kammaren.

Herr von (feijer: Med anledning af den diskussion, som
uppstått, ber jag få nämna, att, enligt min erfarenhet, de ekono
miska besigtningar, som redan nu äro stadgade, mången gång ledt 
till stora och onödiga kostnader. På flera ställen ha derföre dessa 
besigtningar, oaktadt föreskrift^, icke egt rum; man har hoppat 
öfver dem och blott hållit laga syner. Så har dock icke skett 
vid militieboställen, ty de auktoriteter, som administrerat dessa, 
hafva strängt följt författningen. Enligt denna nu föredragna 
punkt blir kostnaden för besigtningen sannolikt ännu drygare än 
förut, ty förrättningsmännens antal lärer blifva större än hittills 
varit förhållandet. Jag tror att punkten är af mycken vigt och 
att den, för att få en lämplig redaktion, blott behöfver något än
dras; men jag vill nu icke sätta i fråga att framställa något så
dant amendement.

Grefve Horn: Jag har begärt ordet i anledning af den näst
siste talarens yttrande. Han tyckes nemligen hafva uppfattat mitt 
sista anförande så, som skulle jag hafva begärt utslag å den före
liggande punkten. Det har jag icke gjort, utan endast föreslagit 
ett tillägg af det innehåll, som jag då uppläste för Kammaren. 
Dessutom ber jag att få nämna, att, om här vore fråga om. att 
definitivt och för framtiden fastställa dessa stadganden, skulle jag 
i denna punkt hafva föreslagit eu ändring, som jag nn icke ansett 
mig böra ifrågasätta, i den syftning nemligen, att det icke skulle 
vara lokalnämnden, som hade att verkställa dessa ekonomiska 
besigtningar, utan antingen en ledamot af nämnden eller en annan 
lämplig person, som dertill af nämnden förordnades. Ty att be- 
sigtningarne skola verkställas af lokalnämnden sjelf, det kommer, 
utan tvifvel att kosta staten mycket mera, än om man dervid gick 
mera enkelt till väga.

Herr Statsrådet Forssell: I denna punkt synes mig eu svår
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anmärkning kunna rigtas mot Utskottets förslag. Om man äfven 
i frågans nuvarande skede kunnat gå in på hvad Utskottet i femte 
punkten föreslagit, eller att en lokalnämnd skall inrättas, hvilken 
såsom helhet skall hafva utarrenderingen om hand, medan deremot 
enligt Kongl. Majds förslag förrättningsmannen borde vara den 
förste och egentligen arbetande personen i dessa ärenden, så sy
nes det mig deremot särdeles betänkligt att vidtaga en sådan än
dring äfven i 29 punkten, som handlar om verkställande af ekono
miska besigtningar. Jag fruktar, att kostnaderna härför skola 
derigenom blifva betydligt större, då ju ersättning skall utgå äfven 
åt de två af landstinget utsedde ledamöterne i nämnden; och.det 
synes mig vara mera öfverensstämmande med den provisoriska 
karakteren af den nya organisationen, om man här vidhåller Kongl. 
Maj:ts förslag, att vederbörande förrättningsman skall verkställa 
besigtningarne.

Grefve Mörner, Axel: Att här återställa ordalydelsen till
den af Kongl. Maj:t föreslagna torde möta den svårigheten, att 
ordet “förrättningsman" återfinnes på ett annat ställe i det nu 
genomgångna förslaget till grunder för utarrenderingen. Om man 
således här skulle tala om förrättningsman, skulle det med. rätta 
kunna sägas, att ingen vet hvem den personen är, då han ingen
städes eljest finnes omnämnd eller beskrifven; deremot veta alla 
hvad som menas med lokalnämnd och hvilken myndighet dermed 
åsyftas. Jag tror således, att, om vi skulle ändra punkten i denna 
syftning, finge vi åtminstone begagna ett annat ord än förrätt
ningsman. I femte punkten stadgas, att ordförande i lokalnämn
den förordnas af Kong]. Maj:t; det skulle då möjligen kunna låta 
sig göra att i den nu föreliggande punkten föreskrifva, att denne 
ordförande skulle verkställa de ekonomiska besigtningarne.. Jag- 
tror dock icke, att det är skäl att frångå Utskottets förslag i detta 
hänseende, då ju detta förslag i afseende på antalet ledamöter, 
som skulle deltaga i besigtningen, öfverensstämmer med hvad för 
sådana besigtningar hittills varit föreskrifvet. De skola ju i all
mänhet förrättas af kronofogden med biträde af två nämndemän 
och vid militieboställen af en militär med nödigt biträde. Jag 
tror också, att de blifva fullständigare utförda, då flere personer 
deltaga i desamma. På dessa grunder, och då de nu föreliggande 
stadgandena antagligen endast blifva gällande för en kortare tid, 
till dess man fått kännedom om deras verkningar, hvarefter 
en förnyad pröfning af desamma väl kommer att ega rum, då 
vidare den nu föredragna punkten, hvars innehåll, såsom sagdt, 
närmast öfverensstämmer med nu gällande föreskrifter, blifvit med 
endast en reservation tillstyrkt af den för detta ärendes behand
ling tillsatta komité, tror jag för min del det ändamålsenligaste 
vara att låta den qvarstå på sätt den här blifvit föreslagen. Skulle 
Kammaren finna skäligt att dertill lägga det af Grefve Horn före
slagna tillägget, så torde det icke möta några svårigheter att för 
detsamma vinna bifall äfven inom Medkammaren, och derigenom 
vore säkerligen den anmärkning undanröjd, som möjligen kunnat
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göras mot punkten i dess nu varande skick, nemligen att kost
naderna för kronan blefve väl stora. Jag tror dock för min del, 
att dessa kostnader blifva mindre, om den ekonomiska besigtnin- 
gen verkställes af lokalnämnden, än de äro på sätt dermed nu 
tillgår.

G-refve Horn: I anledning af Herr Finansministerns anfö
rande anhåller jag att få återtaga hvad jag nyss yttrade om att 
jag icke ville göra något yrkande på ändring i den nu förelig
gande punkten. Den anmärkning han gjorde hade jag nyss förut 
framstält, nemligen att ändamålsenligast vore, att icke lokalnämn
den såsom regel skulle hålla dessa ekonomiska besigtningar, utan 
att den borde förorda antingen någon sin ledamot eller annan 
lämplig person till deras verkställande. Jag ville då icke göra 
något yrkande af den anledning jag nämnde. Men då Herr Fi
nansministern fäster vigt vid denna sak, och jag för min del 
äfven anser rättast, att ändring sker, så får jag nu, då man icke 
kan återupptaga de ordalag, som Kongl. Maj:ts proposition i denna 
punkt innehåller, af den anledning att den der omnämnda förrätt- 
ningsmannen icke finnes omnämnd i det nu genomgångna försla
get, hemställa, att 29 punkten måtte ändras så, att den erhåller 
följande lydelse: Hvart femte år eller oftare, om så aktas nödigt,
skall af ledamot i lokalnämnden eller annan lämplig person, som 
dertill af nämnden förordnas, ekonomisk besigtning å hvarje krono- 
egendom verkställas till utrönande huru den af arrendatorn häf- 
das och derå befintliga byggnader underhållas. Hvad vid dessa 
förrättningar förekommer upptages korteligen i protokoll. Härtill 
skulle sedan komma det tillägg, hvartill jag i mitt första anfö
rande anhöll att Kammaren måtte lemna bifall.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
(Trefven och Talmannen, att som Grefve Horn hade föreslagit så 
väl en förändrad lydelse af Utskottets förevarande förslag som 
ock ett tillägg till detsamma, det torde vara lämpligast, att Ut
skottets förslag och det dertill yrkade tillägg blefve föremål för 
särskilda propositioner; och hade, hvad först beträffade sjelfva 
punkten, yrkanden biifvit gjorda dels å bifall till densamma oför
ändrad och dels punktens antagande med den förändring, att 
orden: “vederbörande lokalnämnd'1 utbyttes mot orden: “ledamot 
i lokalnämnden eller annan lämplig person, som dertill af nämn
den förordnas".

Härefter framstälde Herr (Trefven och Talmannen först pro
position på bifall till punkten oförändrad, hvarvid svarades många 
nej, blandade med ja, och sedermera proposition på punktens an
tagande med ofvansagda förändring, då svaren utföllo med många 
ja, blandade med nej; och förklarades ja nu hafva varit öfver
vägande.

Grefve Mörner, Axel, begärde votering.
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Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringspro
position:

“Den, som bifaller 29:de punkten under afdelningen Ditt. B. 
i Stats-Utskottets utlåtande N:o 82, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Vinner Nej, bifalles punkten med den förändring, att i stället 
för orden: 11 vederbörande lokalnämnd* införas orden “ledamot i lokal
nämnden eller annan lämplig person, som dertill af nämnden för
ordnas. “

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja—27.
Nej -41.

Efter det Herr (trefven och Talmannen yttrat, att Grefve Horn 
hade föreslagit, att till den i fråga varande punkten skulle fogas 
ett tillägg af följande lydelse: “vederbörande förvaltningsmyndig
het må dock medgifva, att till följd af egendomens beskaffenhet 
ekonomisk besigtning icke må ega rum"; framstäldes proposition 
på bifall till detta förslag och besvarades med ja.

30:de punkten.

Grefve Horn: Till en början ber jag att få framställa ett
par anmärkningar mot första momentet af den nu föredragna punk
ten. Jag förbigår dervid den lilla oegentlighet i uttrycken, som 
i detta moment förekommer så väl i Kong!. Maj:ts proposition som 
i Utskottets förslag, då det heter, att “af- och tillträdessyn skall 
hållas i stad af rådstufvurätt och för landet af kronofogde". Denne 
senare motsvaras i stad af magistraten, och det borde väl således 
hafva stått, att magistraten skulle hålla dessa syner. Härvid vill 
jag dock ej fästa mig, då magistrat och rådstufvufvurätt i afse
ende på sammansättningen bestå af samma personer, och det så
ledes endast är en felaktighet i uttrycket, som blifvit begången. 
Samma moment innehåller vidare, enligt Kongl. Maj:ts förslag, att, 
då egendomen vore belägen på landet, skulle domänförvaltningen 
undantagsvis, om så ansågs behöfligt, ega påkalla syn af härads
höfding och nämnd. Här har Utskottet gjort det tillägget, att 
äfven arrendator skulle ega rättighet att, der omständigheterna 
det föranledde, begära en sådan syn. Dervid skulle det dock 
kunna hända, att vederbörande förvaltningsmyndighet, eller domän- 
förvaltningen, såsom jag helst vill kalla den, redan i öfverens
stämmelse med den allmänna regeln påkallat af- och tillträdessyn
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kos kronofogden. Denne har då redan utsatt tiden för synen; 
men innan den hinner hållas, kommer arrendatorn och förklarar, 
att han vill hafva syn af domaren. Jag tror, att åtskilliga olä
genheter häraf skulle kunna uppstå. Om arrendatorn skall hafva 
en så beskaffad valfrihet, som här blifvit föreslagen, borde väl 
åtminstone en tid vara bestämd, inom hvilken han hade att an
mäla sin önskan; annars kunde han ju komma i kollision med 
domänförvaltningen. Bäst anser jag dock, om en sådan rätt alls 
icke medgåfves arrendatorn, och skulle derför helst se, att orden 
“eller arrendator11 blefve strukna ur momentet, hvarå jag tillåter 
mig hos Herr Talmannen anhålla om proposition.—Ännu en liten 
anmärkning ber jag att få göra rörande detta moment. Enligt nu 
gällande föreskrifter skall vid laga af- och tillträdessyn ett all
mänt ombud förordnas att bevaka det allmännas rätt; men i de 
nu föreliggande stadgandena finnes intet ord nämndt derom. Yi 
hafva visserligen en förordning, som säger, att Kongl. Maj:ts Be
fallningshafvande skall utse ombud för sådana fall. Men såsom 
här är föreslaget kan det mycket väl hända, att Kongl. Maj:ts 
Befallningshafvande aldrig får veta af, att någon af- och tillträ
dessyn skall hållas. Det är domänförvaltningen, som skall på
kalla synen, och den kan visserligen vända sig till Kongl. Maj:ts 
Befallningshafvande med sin begäran derom, men den kan också 
vända sig direkt till vederbörande synförrättare. Det skulle så
ledes lätteligen kunna hända, att icke något ombud blefve utsedt. 
Det rättaste vore väl, att domänförvaltningen utsåg ett eget om
bud för att bevaka kronans rätt. Jga skulle derför vilja föreslå, 
att till detta moment ett litet tillägg gjordes af följande lydelse: 
“Vid sådan syn skall någon ledamot af lokalnämnden eller annan 
lämplig person, som dertill af nämnden förordnas, det allmännas 
rätt bevaka11. Hvad andra, tredje och fjerde momenten i denna 
punkt beträffar, har jag mot dem intet att anmärka. Deremot 
ber jag att få yttra ett par ord om det sista momentet, som inne
håller följande bestämmelse: “Särskild laga syn skall ock på
vederbörande förvaltningsmyndighets föranstaltande förrättas, när vid 
ekonomisk besigtning befunnits, att egendomen vanhäfdas eller 
att arrendatorn eljest öfverträder sina rättigheter eller åsidosätter 
de honom åliggande skyldigheter11. Här står icke hvem som skall 
hålla denna laga syn, och tvekan skulle möjligen kunna uppstå 
derom. Laga syner kallas nu vanligen, som bekant är, dels de 
som alternera med de ekonomiska besigtningarne, sålunda att de 
hvart femte år återkommande synerna äro ena gången ekonomiska 
besigtningar, andra gången laga syner, dels sådana syner, som 
hafva till ändamål att besigtiga och godkänna laga nybyggnader 
m. m. De förra hållas vanligen af samma personer som hålla de 
ekonomiska besigtningarne, och de senare af de personer, som 
skola förrätta laga af- och tillträdessynerna.

Då nu laga syner för först berörda ändamål ej skola hållas 
utan endast ekonomiska besigtningar, skulle jag derför, för att 
undvika svårigheter vid tillämpningen af detta moment, vilja före
slå, att detsamma ändrades i syfte, att deri med uttryckliga ord
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nämndes, att laga syner skulle förrättas i stad af rådstufvurätt 
och på landet af kronofogde eller domare såsom i lista momentet 
af denna punkt sägs. Jag yrkar alltså, att det föredragna mo
mentet måtte erhålla följande lydelse: “På lämplig årstid, då mar
ken är bär, skall, före egendomens afträdande, af- och tillträdessyn 
hållas i stad af rådstufvurätt, för landet af kronofogde med bi
träde af två nämndemän; egande den med sistbemälde synemäns 
beslut missnöjde att deremot föra talan i den ordning Kongl. för
ordningen, angående viss tid för klander af husesyn mellan enskild 
jordegare och landbo den 6 Februari 1849, bestämmer. Vederbö
rande förvaltningsmyndighet må likväl, der egendomens betydenhet 
eller andra omständigheter dertill föranleda, i stället för sd beskaffad 
af- och tillträdessyn, påkalla syn af häradshöfding och nämnd. Vid 
sådan syn skall någon ledamot af lokalnämnden eller annan lämp
lig person, som dertill af nämnden förordnas, det allmännas rätt 
bevaka. “

Herr O delberg: Mot denna paragraf kan vara åtskilligt att 
anmärka, och hvad den föregående talaren anfört mot paragra
fens första moment anser jag vara riktigt. Dock har jag egent
ligen begärt ordet, för att förnya en framställning, som jag redan 
förut inom komitén gjort, i afseende på tiden för af- och tillträ- 
dessyns hållande. Här föreskrifves, att af- och tillträdessyn skall 
hållas på lämplig årstid, då marken är bar, före egendomens af
trädande, h vilket är bestämdt att ske den 14 Mars. Sådant kan 
gå an i Sveriges sydligare provinser, der det är en möjlighet att 
hålla denna syn kort före af- och tillträdesdagen, men i Sveriges 
mellersta och norra provinser är detta icke möjligt, och ett så
dant stadgande, som det i fråga varande, skulle för dessa delar 
af landet få samma betydelse som om man sade, att denna syn 
skulle hållas 6 månader före egendomens afträdande, tv då dertill 
kommer bestämmelsen, att syn skall hållas på lämplig årstid, då 
marken är bar, är det naturligt, att synen icke i dessa orter kan 
utsättas att hållas någon af de närmaste dagarne före den 14 
Mars, emedan då i vanligaste fall, likasom i år, snö ännu ligger 
qvar, utan den måste hållas på hösten föregående år. Jag frågar, 
kan detta vara lämpligt? Vid af- och tillträdessyn skola bestäm
mas möjligen befintliga brister i afträdande arrendator^ bygg
nadsskyldighet och, om sådana finnas, skall eu liqvidation upp
göras, deruti bestämmes, huru mycket den afträdande arrendator^ 
för dessa brister skall betala. Å andra sidan skall liqvid upp
göras om tillträdarens ersättningsskyldighet till afträdaren för 
åtskilliga prestationer, såsom för höstplöjning, höstsådd och för 
lemnadt vårfoder. Jag frågar, är det möjligt att göra dessa li- 
qvider så lång tid som omkring 6 månader före afträdet? Det 
är icke möjligt, ty ingen af dessa beräkningar kan verkställas på 
hösten förut. Hvad särskildt byggnadsskyldigheten beträffar, så, 
om det vid synen i September finnes en stor mängd brister, kunna 
dessa under tiden mellan synen och den 14 Mars, som är afträ- 
desdagen, afhjelpas, och huru går det då med den uppgjorda li-

10 Tisdagen den 16 Maj, £. m.
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qvidationsräkningen ? Jo, den är icke tillämplig, följaktligen måste 
en ny syn hållas för uppgörandet af en ny liqvid. Om synen 
hålles på hösten, är höstplöjningen troligen icke verkstäld och 
möjligen icke heller höstsådden, således kan derom intet afgöras. 
Deit foder, som skall aflemnas, kan icke heller på hösten inven
teras och besigtigas, ty man vet då icke ännu, huru mycket och 
huru beskaffadt foder, tillträdaren erhåller. Mig synes således 
stadgandet, att af- och tillträdessyn skall hållas före egendomens 
afträdande vara olämpligt, och jag, för min del, skulle helst önska, 
att man icke bestämdt föreskrefve någon tid. Jag anser, då för
hållandena äro så olika i olika delar af landet, att det borde vara 
förvaltningsmyndigheten obetaget att bestämma, antingen syn skulle 
hållas före eller efter afträdet. Jag vill icke nu påyrka någon 
förändring i förslaget, utan har endast velat uttala mina åsigter 
till protokollet, för att blifva tagna i beaktande, då det blir 
fråga om att framlägga det nya förslaget.

Herr Montgomery Cederhielm: 1 afseende på den af
Grefve Horn gjorda anmärkning deremot, att man i förslaget 
äfven tilldelat arrendator rätt att påkalla syn af häradshöfding 
och nämnd, ber jag att få anföra, det man ans&tt denna rätt, att 
kunna påkalla nämnda syn, för en fördel, och att man ansett det 
vara både rättvist och billigt, att denna förmån icke skulle 
tillkomma endast vederbörande förvaltningsmyndighet utan äfven 
arrendator.

Hvad åter angår den anmärkning, att någon bestämmelse icke 
finnes, att kronoombud skall kallas för att vid syn närvara, tror 
jag, att då förslaget innehåller, hurusom syn skall hållas i stad 
af rådstufvurätt, för landet af kronofogde med biträde af två 
nämndemän, kronans rätt derigenom skulle vara bevarad, hvartill 
i allt fall kommer, att Konungens Befallningshafvande får i så 
god tid kännedom om, att syn skall hållas, att ombud kan för
ordnas. Hvad slutligen angår frågan, huru laga syn skall vara 
beskaffad, tror jag icke, att man på det anmärkta stället behöf- 
ver utsätta detta, då i början af § 30 står, huru dessa syner skola 
hållas, nemligen af rådstufvurätt i stad och för landet af krono
fogde med biträde. Hör dessa anmärkningar anser jag icke att 
paragrafen behöfver. ogillas.

Hvad beträffar att syn skall hållas på lämplig årstid, då mar
ken är bar, före egendomens afträdande, är det svårt att lagstifta 
i detta afseende för ett så vidsträckt land som vårt, der förhål
landena i Skåne äro så olika med dem t. ex. i norra Uppland. 
Att det är bra, om synen hålles före afträdet, det måste man 
dock erkänna. Då syn i dessa trakter icke gerna kan hållas nå
gon af de närmaste dagarne före den 14 Mars, den rätta afträ- 
desdagen, finnes icke något annat sätt, än att hålla den temligen 
tidigt på hösten, senast i Oktober månad, så vida den skall ske 
före afträdet, hvilket jag anser lämpligt. En ny liqvidation om
kring den 14 Mars tror jag i alla händelser måste ske mellan af- 
och tillträdare, så vida man icke vill definitivt bestämma, att syn
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skall hållas just den 14 Mars, kvilket icke låter sig göra här uppe 
i landet, emedan snö då ännu ligger qvar på marken. Jag tror 
att stadgandet sådant det nu är mycket väl låter försvara sig.

Grefve Mörner, Axel: Mot första momentet af nu före
dragna § har blifvit gjord den anmärkning, att uttrycket “råd
stufvurätt" blifvit begagnadt, då det i stället bort stå “magistrat". 
Med anledning deraf ber jag att få upplysa, att både komitén och 
Kongl. Maj:t begagnat ordet “rådstufvurätt", och Utskottet har 
icke ansett sig hafva anledning att ändra detta uttryck.

Vidare har blifvit anmärkt, att föreskrift saknades derom, att 
kronoombud skulle vid syn närvara, för att bevaka kronans rätt. 
Då i första momentet talas om verkställande af husesyn, i enlig
het med Kong], förordningen af den 6 Februari 1849, som talar 
om huru frälseman kan hålla husesyn med sin åbo, synes, att 
den kronans egendom, som här är i fråga, blifvit i viss mån lik
ståt med enskild, och att, såsom frälsemannen eger att bevaka 
sin rätt, eger förvaltningsmyndigheten att bevaka kronans rätt. 
Dessutom, då afsigten med detta förslag är, att, vid afgifvandet 
af detsamma till Kongl. Maj:t, anhålla, det Kongl. Maj:t behagade 
meddela de särskilda föreskrifter, som i detalj erfordras och kunde 
utöfver de föreslagna grunderna vara erforderliga, torde till så
dana detaljbestämmelser äfven få räknas föreskriften om sättet, 
huru ett kronans ombud bör förordnas för att vid dessa syner 
närvara. Det torde äfven vara lämpligast att här icke närmare 
bestämma något härom, då vi icke veta, på hvad sätt Kong!. 
Maj:t kan finna skäligt bestämma om detta. Jag tror således att 
äfven ur den synpunkten det är öfverflödigt att här gona ett 
tillägg om förordnande för särskildt ombud att närvara vid huse
syn. Att det är billigt, att arrendator kan begära så kallad laga 
syn, om han finner sig dertill föranlåten, det är klart, då kronan 
förbehåller sig denna rätt. Hvarför skulle Kongl. Maj:t mer be
höfva denna rättighet än arrendatorn? Behöfves denna rätt för 
den ena parten, kan den ock behöfvas för den andra, och parter, 
hvilka kronan och arrendatorn här äro, böra vara likstälda. Det 
är detta som afsetts, då man äfven åt arrendatorn lemnat rätt, 
att kunna påkalla syn. Det torde må hända bort bestämmas nå
got om tiden, inom hvilken arrendatorn skulle anmäla sig för att 
få syn, men äfven detta kan hänföras till de detaljbestämmelser, 
som Kongl. Maj:t kommer att föreskrifva. Vi hafva icke att be
stämma småsaker, såsom hvad den dagen och den dagen skall 
göras, utan oss tillkommer det endast att föreskrifva, hvilka all
männa hufvuddrag, som skola följas.

Vidare har blifvit ifrågasatt, hvad som menas med laga syn. 
Jag har trott att det skulle för de flesta vara klart, att dermed 
menas i allmänhet den förrättning, som verkställes af häradshöf
ding med half nämnd. Det kan visserligen finnas en särskild laga syn, 
nemligen en sådan som anställes i enlighet med Kongl. förord
ningen af 1849 men någon förvexling dermed bör här ej kunna 
komma i fråga.
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Äfven har anmärkning blifvit gjord mot föreskriften i afse
ende på tiden, då det sägs “att syn skall hållas på lämplig års
tid, då marken är bar, före egendomens afträdande11, emedan ge
nom denna bestämmelse syn måste hållas så långt före af- och 
tillträdesdagen, att ny syn för uppgörande af ny liqvid måste 
blifva erforderlig. Mot denna anmärkning vin jag anföra, att vi 
för närvarande ega en föreskrift derom, att husesyn skall hållas 
på vissa kronoegendomar före September månads utgång. I mi- 
litieboställsordningen är föreskrifvet, att synen skall hållas före 
den 15 Juli. Jag har icke hört annat än att dessa föreskrifter 
blifvit tillämpade. Har föreskriften, att syn skall hållas före den 
15 Juli, befunnits tjenlig, torde äfven bestämmelsen att syn skall 
hållas “då marken är bar“ kunna fullt försvaras. Detta uttryck 
“då marken är bär" medgifver längre utsträckning af tiden, då 
syn kan hållas, och detta är alltid en förmån; ty om den icke 
medhinnes till den 15 Juli, kan den ske efter den tiden.

För öfrigt finnes i 7 punkten närmare angifvet den tid, 
inom hvilken husesyn skall hållas, då der står, att de i 5 och 
6 punkterna föreskrifna åtgärder, i afseende på egendomens 
värdering och hållande af arrendeauktion, “böra så tidigt företa
gas, att nye arrendatorn må kunna vid af- och tillträdessyn efter 
kallelse vara tillstädes, för att sin rätt bevaka1'.

Om auktion skall hinna hållas, och om man skall få tid att 
kalla den nye arrendatorn att vara tillstädes vid af- och tillträ
dessyn, hvithet ju är nödvändigt, måste auktionen hållas i tid. 
och deraf följer sedermera, att husesyn måste hållas i tillräcklig 
tid före tillträdet. Jag vågar anhålla om bifall till den föredragna 
punkten.

Herr von Möller: Det 30 momentet börjar med orden: “på 
lämplig årstid, då marken är bar, skall, före egendomens afträ
dande, af- och tillträdessyn hållas“ etc. Det är en redaktions- 
förändring, som Utskottet här gjort, och jag vågar icke yttra mig, 
om detta uttryck är bättre, än det Kongl. Maj:t begagnat, men 
jag har ändock begärt ordet för att påpeka, att 30:de momentet 
står i sammanhang med det 7:de.

I sistnämnda moment säges, att den nye arrendatorn skall 
vara antagen, d. v. s. auktionen förrättad, så tidigt, att den nye 
arrendatorn må kunna vara tillstädes vid af- och tillträdessyn. 
Nu säges i det 30:de momentet, att denna syn skall hållas på 
lämplig årstid, då marken är bar. Följaktligen skall arrendator 
vara antagen på lämplig årstid, då marken är bar. Detta synes 
mig vara eu oegentlighet. Jag har också antagit arrendatorer, 
men icke har jag ansett, att det skulle ovilkorligen ske, då mar
ken varit bar. Detta kommer sig deraf, att 7:de momentet har 
blifvit afskrifvet iirån komiténs betänkande, men det 30 har der
emot fått en förändrad lydelse, mot hvad motsvarande moment i 
komitébetänkandet eger, der det heter: “laga syn skall, året innan 
arrenderad kronoegendom afträdes, senast före September månads 
utgång derå verkställas.“ Det är således en närmare tidsbestäm-
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melse, uti komiténs förslag, som man borttagit, och i stället har 
man fatt detta egendomliga uttryck.

Hvad vidare angår dessa syner, så hållas de uti södra Sverge 
verkligen i Mars månad, men här i mellersta eller norra delen af 
landet kunna de då icke ega rum, åtminstone icke under en vinter, 
sådan som i år. Het är väl en hufvudsak att arrendator antages 
åtminstone ett hälft år, såsom komitén föreslagit, innan han skall 
tillträda egendomen, på det han må fä tillfälle att skaffa sig in
ventarier. Hetta kommer naturligtvis i framtiden att bero på do
mänstyrelsens afgörande, och jag yttrar detta icke för att vinna 
någon ändring, ty det kan här icke gerna ske, men emedan den 
siste talaren upplyste, att Kongl. Maj:t egde rättighet att afgifva 
särskilda föreskrifter, rörande detaljerna, hoppas jag att dessa 
särskilda föreskrifter också skola blifva bättre och grundligare, 
än hvad dessa grunder äro. Jag har blott velat påpeka orsaken 
till den besynnerliga juridiska stilen, som härleder sig deraf, att 
man ryckt lös tidsbestämmelsen, “före September", som i komité- 
betänkandet uppstälts, och i det stället velat generalisera uttryc
ket. Jag har icke något yrkande att göra.

Herr O delberg: Jag har begärt ordet endast för att på
peka en omständighet, med anledning af Grefve Mörners försök 
att vederlägga mitt påstående, då jag sade, det jag fann olämp
ligt att bestärpdt föreskrifva att af- och tillträdessyn skall hållas 
före afträdet. Han synes nemligen hafva fäst sig vid stadgandet, 
att syn skall hållas å lämplig tid, då marken är bar. Beremot 
har jag icke gjort någon anmärkning, ty man kan icke gerna hålla 
syn då snö ligger på fält och på tak, utan det är ordet “före", som 
jag fäst mig vid. Het är detta som synes mig olämpligt, emedan 
syn derigenom måste företagas 5 ä 6 månader före afträdesdagen, 
hvarigenom tvenne syner blifva behöftiga; och det är kostnaden 
för tvenne syner, som jag anser bör undvikas. Således — jag 
upprepar detta — det är endast detta uttryck “före" som min 
anmärkning gäller.

Grefve Mörner: Jag vågar tro. att det är nödvändigt,
att, på sätt hittills skett, afträdessyn hålles före afträdet, och jag 
vet åtminstone icke, att för närvarande sådan syn brukar hållas 
efter afträdet. Om syn skall hållas efter afträdet på tid, då 
marken är bar, hvilken den siste talaren gillade, när skall den då 
hållas under år sådana som detta, då mycket snö ännu i Maj lig
ger qvar på marken? Hen afträdande arrendatorn flyttar den 14 
Mars, och den nya arrendatorn tillträder samma dag eller möjli
gen den 15 Mars; skall då den afträdande arrendatorn utan före
gången syn öfverlemna byggnaderna, som han möjligen satt i stånd, 
åt tillträdarens godtyckliga vård, och huru skall den förre kunna 
verificera husens beskaffenhet, då han afflyttade, om syn dröjer 
flera veckor, kanske månader efter flyttningen, under hvilken 
tid den nye arrendatorn bott på stället och kunnat behandla allt, 
som han funnit lämpligast? En föreskrift, som medgåfve, att syn,
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kunde hållas äfven efter arrendatorsombytet, tror jag icke någon 
kan gilla. Jag tror således, att vi hafva genom det framstälda 
påståendet fått en ytterligare skäl att bifalla den föredragna punk
ten oförändrad.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade 
Herr (Trefven och Talmannen, att då särskilda yrkanden blifvit 
gjorda i afseende å lista och 5:te momenten af den förevarande 
punkten, komme delning af propositionen att ega rum; och hade, 
beträffande lista momentet, yrkats dels bifall till detsamma och 
dels af Grefve Horn, att momentet skulle antagas med den för
ändring, att dels de i sista meningep förekommande orden: “eller 
arrendator'1 uteslötes, dels ock vid momentets slut infördes ett så 
lydande stadgande: “vid sådan syn skall någon ledamot af lokal
nämnden eller annan lämplig person, som dertill af nämnden för
ordnas, det allmännas rätt bevaka".

Härefter framstälde Herr Grefven och Talmannen proposition 
på bifall till momentet oförändradt och då dervid svarades många, 
ja jemte några nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

Efter förmälan, att i afseende å 2:dra, 3:dje och 4:de momen
ten endast bifall blifvit yrkadt, framstälde Herr Grefven och Tal
mannen proposition på bifall till dessa moment; och blef denna 
proposition med ja besvarad.

Sedan Herr Grefven och Talmannen omförmält, huru som i 
afseende å 5:te momentet yrkats så väl bifall till detsamma oför
ändradt, som ock af Grefve Horn, att momentet skulle antagas 
med den förändring, att efter ordet “föranstaltande" infördes or
den “af Rådstufvurätt eller domare på landet"; gjordes proposi
tion på bifall till momentet oförändradt och besvarades med ja.

Första stycket under afdelningen Litt. B.

Bifölls.

Afdelningen Litt. C.

Herr Odelberg: Jag vågar yrka, att det tredje momentet 
af nu föredragna punkten C måtte uteslutas. Stadgandet i detta 
moment går ut på att bemyndiga Kongl. Majit att försälja alla 
sådana kronans lägenheter, för hvilka nu icke betalas i arrende 
mer än 200 kronor årligen, äfven som de, å hvilka vid utarrende
ring hädanefter högre arrendeanbud än 200 kronor icke erhålles. 
Redan en gång tillförene har Riksdagen beslutat, att sådana smärre 
kronolägenheter, hvarför icke erlades 200 kronors årligt arrende, 
skulle för statens räkning på offentlig auktion försäljas, och om 
detta beslut fortfarande gäller, anser jag nu omhandlade moment 
alldeles obehöflig!; ty hvad Riksdagen en gång har beslutat be-
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höfvel’ icke Riksdagen ytterligare bekräfta. Men äfven om detta 
i sådant hänseende redan fattade beslut icke kan vara tillämpligt 
på sådana mindre egendomar, som derefter tillfallit Kongl. Maj:t 
och kronan, och således särskilt beslut erfordras för att den nu 
ifrågasatta försäljningen må kunna få ega ruin, vill jag i allt 
fall anhålla, att momentet uteslutes; och detta af det skäl, att 
jag icke kan godkänna åsigten, det staten bör afhända sig egen
domar, de må nu vara större eller smärre, af hvilka staten kan 
draga någon inkomst. Det är nemligen sagdt; att staten för den 
inflytande köpeskillingen skulle tillhandla sig annan läst egendom, 
företrädesvis till skogssådd lämplig mark; men det är ovisst och 
beroende på många omständigheter, huruvida detta kommer att 
ske, och hvad som är säkert är, att staten på en sådan bytes
handel icke kommer att vinna.

Man har sökt motivera, hvad i detta moment föreslås, med 
att förvaltningen af kronans domäner skulle blifva så dyrbar, om 
alla smärre egendomar bibehölles. Deri bar man på visst sätt 
rätt, nemligen om kostbara ekonomiska besigtningar skola hållas 
äfven på sådana egendomar hvart femte år; men jag hoppas, att 
vederbörande, som skola framlägga nytt förslag till lag angående 
kronans domäner, af diskussionen i dag skola inse att dessa be
sigtningar icke torde vara af behofvet påkallade, och, om de bort
tagas, kan jag icke tro, att någon egentlig kostnad kommer att 
orsakas af de mindre hemmanens bibehållande åt kronan. Utgif
terna. för den centrala myndighet, som kommer att förvalta do
mänerna, torde nemligen blifva lika stora, om staten egen blott 
2,800 hemman och lägenheter, som om flen har 3,800 sådana -- 
omkring 1.000 domäner skulle nemligen enligt det nuvarande för
slaget försäljas —; och hvad beträffar den lokala förvaltningen, 
skall, ehvad inom ett distrikt finnas 200 eller 150 egendomar, en 
lokal myndighet alltid aflönas och, under förutsättning att man 
anordnar besigtningarne på annat sätt än i detta betänkande är 
föreskrifvet, kan sjelfva tillsynen öfver de 200 egerulomarne icke 
blifva mycket dyrare än öfver de 150. Man bör väl komma i håg 
den gamla satsen, att man vet hvad man har, men icke hvad 
man får.

Hvad angår förslaget att inköpa mark, för att derå plantera 
skog, godkänner jag visserligen detsamma, men jag tror, att, om 
Riksdagen anser en sådan åtgärd nyttig, Riksdagen kan anskaffa 
dertill erforderliga medel på ett lämpligare sätt än genom för
säljning af vissa statsegendomar. Mig synes, att en del af den 
inkomst, staten har genom försäljning af virke från krön oskogarne 
i de norra länen, med fördel skulle till sådant ändamål kunna 
användas; och att dessa medel äro dertill tillräckliga, torde så 
mycket mindre kunna betviflas, som, efter hvad vi alla veta, detta 
inköp af till skogssådd lämplig mark hittills icke skett med sär
deles stor framgång.

Det finnes ännu ett skäl för mig att icke lemna mitt bifall 
till att staten må afhända sig en del af sin egendom. Den nu 
rådande opinionen bjuder, att statens embetsman, äfven de på

•1G



Tisdagen den 15 Maj, f. m. 47 N:o 42.

landet, skola beröfvas de boställen, de hittills halva haft; och en 
stor del af de nu till försäljning föreslagna hemmanen utgöres 
just af sådana boställen. Nu kan emellertid hända, att om några 
tiotal år en annan vind börjar blåsa, att den oss då efterträdande 
generationen finner att det är nödvändigt såväl för befolkningen 
som . ock för dem, hvilka skola sköta dennas angelägenheter och 
se till att ordning upprätthålles, att dessa kronofogdar, härads
skrifvare, länsmän m. fl., åter erhålla fasta boställen och tak öf
ver hufvudet. Förutsatt att man om 20—30 år börjar tycka, att 
beslutet om borttagandet af landsstatens boställen icke var sär
deles klokt; är det icke lämpligt att då hafva qvar de smärre 
gårdar, som nu äro ifrågasatta skola försäljas, gårdar, på hvilka 
en statens tjensteman kan föda en eller par hästar, hvaraf t. ex. 
en länsman för förrättande af sin tjenst alltid är i behof, och 
några bor, som på landet likaledes äro behöfliga?

På grund af dessa skäl måste jag, som sagdt, yrka att tredje 
momentet i afdelningen C af detta betänkande måtte uteslutas.

Herr Montgomery Cederhielm: Såsom synes af den,
Stats-Utskottets förevarande utlåtande bifogade tabell, utgör an
talet kronoegendomar, för hvilka den årliga afkastningen uppgår 
till högst 200 kronor, tillhopa 1,001, och kronans samtliga jord
bruksfastigheter 3,806. Dessa små egendomar, som gifva mindre 
än 200 kronor i årlig afkastning, utgöra således något mer än 
Vt af hela antalet. Att förenkla förvaltningen af kronans do
mäner genom att sälja dessa små egendomar och, der så kan vara 
lämpligt, i stället köpa större, är en åtgärd, som, efter mitt för
menande, i allmänhet måste vara fördelaktig, särdeles som van
ligen betalas proportionsvis mer för små än för stora egendomar. 
Dertill kommer, att, på grund af 1874 års Riksdags beslut, för
säljningen af smärre jordbruksfastigheter redan är påbörjad och 
att densamma, efter hvad man hittills har sig bekant, visat ganska 
fördelaktiga resultat. Jag tror således, att det är skäl att bibe
hålla den af Herr Odelberg här klandrade bestämmelsen, men 
ingalunda utsträcka den Kong!. Maj:t förbehållna rättigheten att 
försälja kronoegendomar äfven till sådana, som gifva mer än 200 
kronor i årligt arrende. Det är otvifvelaktigt att, enligt den nu 
rådande opinionen, man skulle kunna gå ännu mycket längre, att, 
långt från att, såsom Herr Odelberg önskade, vilja förbjuda för
säljning af statsfastigheter, man nu är villig att gä framom Kong!. 
Maj:ts förslag och möjligen, såsom i en motion föreslås, tillåta 
försäljning af de egendomar, som icke gifva mer än 500 kronors 
årligt arrende, eller, såsom i en annan likaledes inom Andra Kam
maren väckt och af flere bland denna Kammares ledamöter bi
trädd motion hemställes, medgifva försäljning af alla kronan till
höriga egendomar; men jag tror att här föreslås en mycket lämplig 
medelväg, för närvarande åtminstone och intill dess man erhållit 
noggrannare kännedom om resultaten af den försäljning, som redan 
är beslutad, och man får höra de förslag, den blifvande domän-
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förvaltningen kan hafva att i afseende på denna angelägenhet 
framställa.

Jag tillstyrker bifall till Utskottets hemställan.

Grefve Horn: Det är endast mot första punkten af momen
tet C jag vill framställa en anmärkning. Utskottet har nemligen 
i en mellanmening insatt att, “sedan vederbörande lokalstyrelse 
i hvarje särskildt fall blifvit hord", Kongl. Maj:t skulle ega med
dela sådana erforderliga bestämmelser, som icke innefattades i de 
grunder, hvilka nu hafva blifvit faststälda. Det skulle vara ro
ligt att af någon Stats-Utskottets ledamot få höra hvad meningen 
är med denna mellanmening, hvad lokalstyrelsen skulle höras om. 
Lokal styr elsen! Jag förutsätter till exempel att Kongl. Maj:t finner 
behöfligt att i något af Riksdagen förbisedt afseende meddela be
stämmelser angående domänernas utarrendering eller förvaltning, 
och derom eger Kongl. Maj:t på grund af stadgandet i nu före
dragna punkt att förordna. Skulle då för en sådan generel be
stämmelse höras lokalnämnden .inom hvarje distrikt? Dertill kan 
jag icke se någon anledning. Äfven i speciella fall, som röra sär
skilda egendomar, skulle det knappast hafva varit lämpligt att 
stadga, det lokalnämnden inom det distrikt, der egendomen vore 
belägen, skulle höras; och som, enligt mitt förmenande, denna be
stämmelse eller mellanmening föranleder onödig tidsutdrägt och 
är olämplig yrkar jag, att mellanmeningen måtte utgå och Kongl. 
Maj:ts förslag till denna punkt i sin helhet af Kammaren an
tagas.

I öfrigt vill jag bemärka, att Utskottet här för, såsom jag 
förmodar, lokalnämnden begagnat en ny benämning, i det Utskottet 
kallat den lokalstyrelse. Ingenstädes i betänkandet finnes nämndt, 
hvad som skall menas med lokalstyrelsen, med hvilken väl skulle 
afses den myndighet, som i de särskilda distrikten hade att bevaka 
kronans rätt, eller lokalnämnden. Med lokalstyrelse kan äfven 
förstås Konungens Befallningshafvande, magistrat eller hvilken 
annan lokalmyndighet som helst. Det måste således, efter mitt 
förmenande vara ett misstag eller ett tryckfel.

Jag yrkar, som sagdt, bifall till Kongl. Maj:ts proposition i 
hvad angår detta moment.

.Friherre af Ugglas: Den anmärkning, jag vid denna punkt
ämnat framställa, gäller det första momentet och jag är hufvud
sakligen förekommen af Grefve Horn.

Kongl. Maj:ts förslag till detta moment lyder sålunda: “dels 
att Riksdagen ville förklara, att de i fråga om utarrendering och 
förvaltning af kronans domäner erforderliga bestämmelser, hvilka 
icke förekomma i här ofvan upptagna “grunder för förvaltningen 
af kronans domäner", måtte få meddelas af Kongl. Maj:t. När nu 
Utskottet tillägger, att de må meddelas, “sedan vederbörande lo
kalstyrelse i hvarje särskildt fall blifvit hord'1, hoppar Utskottet 
alldeles öfver den egentliga myndigheten, sjelfva centralmyndig
heten eller förvaltningen. Den skulle Kongl. Maj:t icke vara
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skyldig att höra; men väl deremot lokalstyrelserna inom de sär- FSwalt- 
skilda provinserna. Jag hemställer dessutom, huru vida det kan "Jo
vara rimligt att, blott och bart emedan det erfordras någon ny ’ 
särskild bestämmelse i ett kontrakt, Kongl. Maj‘-t för detta sär- (Vm-is.) 
skilda fall skall höra vederbörande lokalstyrelse, något som nu 
ingalunda är behöfligt. Jag tror detta tillägg vara alldeles öfver
flödigt samt att, då Kongl. Maj:t endast begärt, att här ifråga
varande föreskrifter måtte få meddelas af honom, och grundlagen 
innehåller bestämmelser om huru ärendena skola beredas, Kongl.
Maj:ts förslag eger företräde, hvadan jag anhåller om bifall till det
samma.

I öfrigt tillstyrker jag bifall till Utskottets förslag.

Flere ledamöter hördes häri instämma.

Herr Montgomery Cederhielm: Jag håller visserligen
icke mycket på det af Utskottet här gjorda tillägget, jag vill en
dast förklara, det dermed afsetts, att, om för någon speciel egen
dom undantag från de allmänna grunderna skulle göras, veder
börande lokalmyndighet för hvarje sådant fall borde höras. Mellan- 
meningen har tillkommit på grund af den ganska stora ömhet, 
man inom Utskottet hyst för lokalnämnden eller lokalstyrelsen 
och i anledning hvaraf man mycket gynnat denna myndighet i jem
förelse med centralförvaltningen och ökat dess funktioner. Jag 
tror emellertid att den klandrade mellanmeningen saklöst kan 
borttagas.

Herr Kibbing, Carl: Jag anhåller blott att med några ord
få instämma i det af .Herr Odelberg framstälda yrkandet, att tredje 
momentet i denna punkt måtte uteslutas; och vill till stöd för 
detta påstående anföra några ytterligare skäl. I afseende på det 
redan för några år sedan fattade beslutet om försäljning af sådana 
kronans egendomar, som icke i årlig afkastning gifva mer än 200 
kronor, vill jag då nämna, att detta beslut fortfarande gäller och 
att det följaktligen, för att Kongl. Maj:t skall ega rätt till den 
här ifrågasatta försäljningen, icke nu behöfver upprepas. Föröf
rigt föreslås i detta tredje moment, att de hemman och lägenheter 
för hvilka årliga arrendeafgifterna nu icke öfverstiga 200 kronor, 
skulle af Kongl. Maj:t kunna afhändas kronan. Jag ber dervid 
att få påpeka, att, om åt momentet gifves denna lydelse, skulle, 
då det ofta inträffar, att gårdar, som förut gifvit 200 kronors ar
rende, vid förnyad utarrendering betinga 3, 4 ja 5 gånger så mycket, 
kunna komma att försäljas egendomar, som i värde högst betyd
ligt öfverstege dem man med denna bestämmelse egentligen åsyf
tat. De egendomar, som nu gifva 200 kronors arrende, skulle, 
om detta belopp kapitaliseras efer fem procent, kunna beräknas 
vara värda 4,000 kronor, men om i sjelfva verket en sådan egen
dom skulle kunna gifva 1,000 kronors arrende, vore han kanske 
värd ända till 20,000 kronor; och en sådan egendom skulle, om 
det här föreslagna stadgandet gillas, kunna af Kongl. Maj:t försäljas.

Första Kammarens Prof,. 1877. N:o 42. 4
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På dessa skäl och de af Herr Odelberg förut andragna, yrkar 
jag för min del ogillande af den föredragna punktens tredje 
moment.

Herr Waern: Jag anser mig böra fästa uppmärksamheten
på, att såväl den siste talaren, som äfven den, hvilken förut ytt
rat sig för samma mening som han, tyckes hafva antagit, att det 
här skulle vara fråga om att besluta försäljning af alla de kro
nans hemman och lägenheter, hvarför årliga arrendeutgiften icke 
öfverstege 200 kronor. Men att besluta en sådan försäljning är 
icke här föreslaget, endast att medgifva, det Kongl. Maj:t må få, 
der så pröfvas förmånligt, sälja dessa egendomar; och jag tror, 
att det finnes starka skäl att meddela ett sådant medgifvande, tv 
den massa små egendomar, kronan nu har, kostar i sjelfva ver
ket mer att förvalta än de inbringa i arrendeafgift. De kunna 
väl tåla en reduktion, och att Kongl. Maj:t för hvarje försäljning 
skulle med förslag derom ingå till Riksdagen, och Riksdagen 
pröfva, anser jag allt för omständligt för att det skulle kunna 
vara lämpligt.

Jag påminner mig ett ärende, som, då jag hade äran sitta i 
Konungens råd. af mig inför Konungen föredrogs. Arrendatorn 
af en liten ö i Wettern önskade få lösa den till skatte efter köpe
skilling i visst förhållande till den arrendeafgift, han erlade och 
hvilken icke uppgick till mer än fyra eller fem kronor. Åtskil
liga myndigheter hördes häröfver och afstyrkte den på detta sätt 
ifrågasatta försäljningen, men upplyste tillika, att kronans kost
nad för denna lilla egendoms vårdande uppgick till mycket mer 
än den derför inflytande arrendeafgiften samt att, i händelse af 
försäljning på auktion, för egendomen sannolikt skulle kunna er
hållas en större summa än den af arrendatorn erbjudna. Denna 
egendom såldes sedan, efter hvad jag vill minnas, för emellan
4,000 och 5,000 kronor. Flere sådana egendomar lära finnas på 
Uotland och för öfrigt här och der i hela riket. Skall nu, der
för att kronan en gång fått dem, en förnuftig försäljning af så
dana egendomar icke kunna företagas? Jag har det förtroende 
till Konungens rådgifvare, såväl dem, som nu äro det, som äfven 
dem, Konungen hädanefter kan dertill kalla, att jag är öfvertygad, 
det en sådan försäljning icke kommer att ske slumpvis utan först 
efter undersökning och då denna undersökning visat den vara 
lämplig.

Jag tillstyrker bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Statsrådet Lagerstråle: En föregående talare ansåg 
det icke vara behöfligt, att i nu föredragna moment intoges för- 
nyadt medgifvande för Kongl. Maj:t att afyttra sådana kronans 
egendomar, hvarför arrendeafgiften icke uppgick till mer än 200 
kronor, emedan det bemyndigande, Kongl. Maj:t i sådant hän
seende af 1874 års Riksdag erhållit, äfven skulle vara på kronan 
derefter tillfallen jordegendom tillämpligt. Jag tror det likvisst 
vara tvifvelaktigt, huruvida detta Riksdagens beslut må anses



sträcka sig till andra kronans egendomar och lägenheter än dem, 
som vid beslutets fattande befunno sig under Kong]. Maj:ts direkta 
disposition; och för att Kongl. Maj:t må ega en likartad rättighet 
i afseende på de numera från armén och serafimerordens-gillet in
dragna, anser jag erforderligt att ett förnyadt, direkt beviljande 
dertill Kongl. Maj:t medgifves. Att en sådan utsträckning af den 
Kongl. Maj:t redan medgifna rätten att försälja vissa af kronans 
egendomar är lämplig, synes mig genom de i Kongl. Maj:ts pro
position derför åberopade skäl och hvad andre talare här i dag 
andragit vara tillräckligt ådagalagdt, hvadan jag förenar mig i 
yrkandet om bifall till hvad Kongl. Maj:t i sådant hänseende 
föreslagit.

Samme talare ansåg. det ligga någon våda deri, att rätten till 
försäljning refererade sig till de arrendebelopp, som nu utgöras. 
Men jag vet icke, huru man skall gå tillväga, om man icke vill 
göra försäljningsrätten beroende af att det utgående arrendet icke 
öfverstiger ett visst belopp; ty icke är det skäl att först bjuda 
ut egendomen till nytt arrende och se till, huruvida man derför 
uan betinga sig högre afgift, och sedermera bestämma sig för, om 
man vill sälja den eller ej — det vore, synes mig, ett egendom
ligt sätt att gå tillväga; — utan, då maximisiffran är satt så lågt 
som 200 kronor, bör man väl utgå derifrån, att, då nuvarande 
arrendeafgiften icke öfverstiger denna siffra, Kongl. Maj:t må ega, 
derest han så.pröfvar lämpligt, att vid arrendetidens slut sådan 
egendom försälja.

I afseende på första punkten, som äfven af föregående talare 
blifvit berörd, ber jag att få instämma i yrkandet, att den der 
insatta mellanmeningen måtte uteslutas och Kongl. Maj:ts förslag 
oförändradt bifallas. Såsom denna mellanmening nu är uppstäld 
kan icke. såsom Herr Montgomery Cederhielm antydde, tillämp
ning af stadgandet ifrågakomma endast då undantag anses erfor
derligt från de bestämmelser, som förut under BO särskilda mo
ment blifvit af Kammaren godkända, utan äfven vid alla de fall, 
då ytterligare någon bestämmelse skulle meddelas. Meningen med 
stadgandet i denna punkt föreställer jag mig hafva varit, att 
Kong!. Maj:t helt generel till de af Riksdagen faststälda grunder 
skulle kunna tillägga någon mindre betydande bestämmelse, som 
icke varit af den vigt, att Riksdagen "deröfver särskildt uttalat 
sig, och att sedan åt en förvaltande myndighet, hvad den nu må 
komma att heta, öfverlemna att, der det behöfves, tillämpa denna 
bestämmelse. Såsom punkten nu af Utskottet är redigerad är 
det emellertid omöjligt för Kongl. Maj:t att kunna föreskrifva nå
got allmänt stadgande utöfver hvad i de 30 momenten innehålles. 
utan vid hvarje utarrendering af någon särskild egendom skulle 
det blifva föremål Jör Kongl. Maj:ts pröfning, om något tillägg 
erfordrades. Jag tror emellertid icke ett sådant sätt att gå till
väga vara praktiskt eller gagneligt och fortsätter derför mitt yr
kande, det denna mellanmening måtte borttagas.

Grefve Mörner, Axel: Då uti föregående redan genom
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gångna allmänna grunder för utarrendering af kronans domäner 
blifvit stadgadt, huruledes vilkoren för utarrenderingen skola vid 
hvarje särskild lägenhet bestämmas, kunde väl icke gerna menin
gen med den i förevarande första momentet under litt. c. före
slagna bestämmelsen vara, att Kongl. Maj:t skulle vid hvarje 
särskilt arrendekontrakt besväras med att derom meddela be
stämmelser, ty detta är genom föregående punkter öfverlåtet åt 
vederbörande lokalnämnder att föreslå och åt förvaltningsmyndig
het att bestämma. Hvad med denna punkt afsetts är, att Kong'!. 
Maj:t skulle ega att af vederbörande myndighet i hvarje ort in
hemta sådana upplysningar, som kunde befinnas nödiga för att 
utfärda de särskilda generella föreskrifter, som kunde vara er
forderliga och icke finnas intagna i det genomgångna förslaget. 
Olika förhållanden ega rum i olika delar af landet, och det är 
icke sagdt, att de föreskrifter, som vore lämpliga för Skåne, också 
vore det för Östergötland eller Westmanland. Meningen vore 
derföre, att lokalmyndigheterna i hvarje ort skulle meddela upp
lysning om de särskilda bestämmelser, som för en viss ort. ett 
län t. ex., kunde vara lämpliga, men icke att i afseende på hvarje 
särskildt arrendekontrakt sådana förfrågningar skulle ega rum. 
Emellertid sätter jag för min del icke något värde på den nu 
ifrågasatta melianmeningen och jag tror, att den möjligen kan 

^tolkas olika, hvarföre jag icke har något att anmärka emot, att 
den må utstrykas.

Det har äfven blifvit anmärkt, att det snarare borde stå, att 
Kongl. Maj:t borde inhemta vederbörande förvaltningsmyndighets 
yttrande i saken; men det tyckes mig falla af sig sjelit och vara 
så klart att något stadgande derom torde vara öfverflödigt.

Hvad angår den sista punkten, medgifver jag, att det är 
teoretiskt rätt. hvad som deri föreslås, nemligen att försälja kro
nans obetydligare lägenheter och såmedelst minska förvaltnings
kostnaden för de hemman och lägenheter, som skola utarrenderas. 
Men jag är icke någon vän af att afhända kronan fastigheter 
och skulle, om jag trodde att man kunde komma derhän, helst 
afslå detta; men som jag tror, att man icke kan komma så långt, 
utan frågan blir, vid hvilket belopp man bör stanna, så tror jag. 
att det är lämpligt att besluta på sätt här är föreslaget, då man 
kan hafva detta att hålla sig vid, som kanske icke så snart kom
mer att rubbas.

Herr Ribbing: Sedan uppmärksamheten blifvit genom en
högtärad statsrådsledamot fästad på vigten af att bibehålla stad
gandet om försäljning af vissa kronans fastigheter, och hvad han 
yttrat synes mig vara fullt giltigt och rigtigt, måste jag för 
min del återtaga mitt biträdande af Herr Odelbergs förslag att 
punkten i sin helhet skulle utgå. Men jag kan icke godkänna 
de skäl, som af den ärade statsrådsledamoten anfördes för bibe
hållande af den punkt, mot hvilken jag gjorde anmärkning, nem
ligen angående försäljning af de hemman och lägenheter, för hvilka 
årliga arrendeafgifterna nu icke öfverstiga 200 kronor. Mig synes
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det just vara skäligt och lämpligt att göra ett försök attutarren- Färvalt- 
dera dem och på det viset komma till visshet om hvad egen- a{0
domarne kunde gifva. Uppginge icke det erbjudna arrendebeloppet maner. 
till 200 kronor, vore det ju mycket lätt att icke antaga anbudet, (Forts.) 
utan i stället försälja egendomen. För att få punkten satt i öfver
ensstämmelse dermed får jag föreslå att den får följande lydelse:
“dels ock att Riksdagen må för sin del medgifva, att de hemman 
och lägenheter, för hvilka årliga arrendeafgifterna nu icke öfver
stiga 200 kronor och å hvilka vid utarrendering hädanefter icke 
erhållas högre arrendeanbud än 200 kronor och hvilka icke lämp
ligen kunna med annan egendom under ett arrende förenas, må 
få,“ etc. Då blir pröfningen på 2 sätt försökt och punkten i det 
hela och i det närmaste oförändrad, och jag undrar nästan, om 
det icke är just detta, som af Utskottet varit afsedt. Jag anhål
ler om proposition på bifall till det af mig framstälda förslag.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
Grefven och Talmannen, att, då den förevarande afdelningens mo
menter blifvit föremål för särskilda yrkanden, delning af propo
sitionen komme att ega ruin; och hade i afseende å lista momentet 
yrkats dels bifall till detsamma dels ock momentets antagande 
med uteslutande af orden: “sedan vederbörande lokalstyrelse i 
hvarje särskildt fall blifvit hord".

Härefter framstäldes först proposition på bifall till momentet 
oförändradt, hvarvid svarades nej, och sedermera proposition på 
detsammas antagande med uteslutande af ofvan anförda ord, hvil
ken proposition med ja besvarades.

Efter förmälan att, hvad 2:dra momentet beträffade, endast 
bifall dertill yrkats, framstälde Herr Grefven och Talmannen pro
position på detta yrkande, hvartill svarades ja.

Herr Grefven och Talmannen yttrade slutligen, att i afseende 
å 3:dje momentet blifvit framstälda yrkanden å dels bifall till 
detsamma, dels afslag derå, dels ock momentets antagande med 
den förändring, att orden “äfvensom de, å hvilka" utbyttes emot 
orden “och å hvilka"; hvilket sist berörda yrkande gjorts af Herr 
Ribb ing.

Härefter framstälde Herr Grefven och Talmannen först pro
position på bifall till momentet, hvarvid svarades många ja jemte 
åtskilliga nej, sedermera proposition på afslag derå, då svaren 
ntföllo med många nej jemte några ja, och slutligen proposition 
på Herr Ribbings yrkande, hvilken proposition på enahanda sätt 
besvarades; hvaruppå och efter det proposition på bifall till mo
mentet förnyats samt med många ja jemte åtskilliga nej besvarats,
Herr Grefven och Talmannen förklarade sig nu hafva funnit ja 
öfvervägande.
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Herr Ribbing begärde votering.

Härvid anmälte sig och yttrade

Herr Odelberg: Då jag har anledning att förmoda, att af- 
slag å punkten icke skulle uppsättas till kontraproposition, får 
jag hemställa att det först måtte beslutas hvad som skall blifva 
kontraproposition.

I anledning häraf framstälde Herr (Trefven och Talmannen 
särskilda propositioner derå, huruvida Herr Ribbings yrkande eller 
afslag å punkten skulle intagas i kontrapropositionen vid den blif
vande voteringen, hvilka propositioner med blandade ja och nej 
besvarades; och förklarade Herr G-refven och Talmannen, sedan 
proposition på antagande af Herr Ribbings yrkande såsom kontra
proposition _ ånyo blifvit gjord samt medja och nej i blandning 
besvarad, sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

Uppsattes, justerades och anslogs följande voteringspropo
sition:

“Den, som bifaller 3:die momentet i afdelningen Litt C. af 
Stats-Utskottets utlåtande N:o 82, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles momentet med den förändring att orden 
“äfvensom de å hvilka“ utbytas emot orden, “och å hvilka".

Omröstningen företogs och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Tisdagen den 15 Maj, f. m.

Ja—44; 
Nej—10.

Af delningar ne Litt. D. och E. 

Biföllos.

Föredrogs å nyo Stats-Utskottets den 12 och 14 dennes bord
lagda utlåtande N:o 83, med anledning af Kongl. Maj:ts nådiga 
proposition angående Postverkets utgiftsstater för år 1878.

Herr Wennerberg: Då jag förliden riksdag yrkade en re
vision af Poststyrelsens förvaltning, skedde detta hufvudsakligen 
på grund af tvenne skäl, dels då varande Stats-Utskottets utlå-
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tande rörande Postverkets förvaltning, dels ock samma Utskotts 
utlåtande angående jernvägstrafiken. I år hafva å nyo båda skä
len återkommit och det med ännu starkare ordalag och större be
tydelse än de, åtminstone för mig, framträdde förra året. Jag 
menar härmed så väl det betänkande, som af extra revisionen af- 
gifvits rörande jernvägstrafiken, kvilket man hade tillfälle i bör
jan af riksdagen att läsa, som ock det nu föreliggande Stats
utskottets utlåtande i anledning af Kongl. Maj:ts proposition an
gående Postverkets utgiftsstater för år 1878.

Det är en temligen allmänt känd sak att Postverket lemnar 
staten högst betydliga inkomster i nästan alla länder.. Jag vill 
icke tala om England och Frankrike, der inkomsterna deraf upp
gå, i det ena landet till ett par millioner pund sterling och till 
omkring 40 millioner francs i det andra; äfven i våra mindre rika 
grannländer bär Postverket sig, enligt de uppgifter, som kommit 
oss tillhanda. Helt annorlunda är förhållandet hos oss; och det 
är också gifvet att i vårt vidsträckta och föga befolkade land 
icke samma fördelaktiga förhållande kan ega rum och således icke 
heller med billighet begäras. Min mening är också icke att for
dra, att, derföre att Postverket lemnar inkomster i sådana länder 
som Belgien, Holland och Danmark, det äfven borde göra det här 
i landet. Mina anmärkningar gälla icke heller de reformer, som 
i senare år blifvit gjorda inom Postverket, utan först och sist den 
oklarhet, som hvar och en, som vill sätta sig in i denna förvalt
ningsgren, snart kommer under fund med och som gör att Riks
dagen år efter år i detta afseende står uti ett mörker, i hvilket 
det icke är tillständigt- att Riksdagen fortfarande befinner sig.

Att denna förvaltning är invecklad och svår att öfverskåda 
behöfver jag icke säga, helst mina ord kunna i det afseendet icke 
mycket betyda, men detta omdöme är uttaladt af Stats-Utskottets 
ordförande vid en föregående riksdag och torde äfven vid denna 
stå qvar orubbadt. Det finnes ännu en man, som utom honom 
och chefen för Postverket borde hafva en klar insigt i denna, låt 
vara ganska invecklade, del af vår förvaltning, jag menar chefen 
för Finansdepartementet. Då jag likväl jemför de ord han i år 
anfört rörande Postverkets utgifter med hans yttrande i Andra 
.Kammaren förra året, så ser jag tydligt, att äfven han då icke 
hade Postverkets ställning klar för sig. Han yttrade nemligen då 
derom en åsigt, som han på grund af närmare kännedom om för
hållandena nu måste hafva frångått, och uttalade i afseende på 
den betydliga summa, som då ifrågasattes att utgå från Stats
kontoret till Postverket, följande ord: “Jag ber ock få anmärka, 
att det belopp af 600,000 kronor, som postverket vid 1875 års 
slut erhöll från Statskontoret, var en lyftning i förskott, som en
dast tillfälligtvis var för postverkets rörelse behöflig. Det var 
helt enkelt en kassaaffär, beroende på att postverkets kassa vid 
1875 års slut var nästan tömd. Det gifna förskottet kan åter
betalas, då postverkets kassa åter blifver öfverfyld. Sådan leve
rans mellan den stora kassan, Statskontoret, och den mindre kas
san, postverket, har flera gånger förekommit, och denna kassa-
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rörelse har jag icke heller tagit i betraktande, då jag framstält 
postverkets verkliga ställning."

Häraf framgår, att Herr Finansministern hade den förhopp
ningen, som jag ock delade med honom, att den ganska betyd
liga skulden af öfver en half million kronor uppkommit endast 
till följd af de på senaste åren gjorda reformerna, hvilkas frukter 
man icke hade rätt att fordra att genast få se mogna och klara.

Här hafva skett reformer, som jag ingalunda vill klandra. 
Jag tror tvärtom, att i dem legat ett framåtgående och en billig
het så väl mot jordbrukaren som mot dem, som mottaga och af
sända bref, hvarför vi alla böra vara ense om att gifva chefen 
för poststyrelsen fullt erkännande. Men dessa reformer hafva 
varit brådstörtade och dyra. Den första var tidningsstämpelns af
skaffande. Man väntade sig deraf eu vinst, men genom den ökade 
tjenatepersonalen blef det i sjelfva verket en förlust af omkring
50.000 kronor, om jag minnes rätt. Om det nu icke var en så 
stor summa eller om det icke ens blef förlust, så ökar detta blott 
styrkan af hvad jag ämnar påstå. Sedan kom kronobrefbäringens 
aflyftande från jorden. Detta var från Kongl. Majfl framstäldt 
såsom något, som kunde så småningom verkställas och, missmin- 
ner jag mig icke, hette det, att endast der, hvarest detta onus 
mest tryckte, borde det afskaffas. Generalpoststyrelsen åtog sig 
dock att mot porto för de fordna fribrefven genast verkställa detta 
öfver hela riket utan någon särskild afgift; men äfven med afgift 
har det visat sig, att detta åstadkommit en ganska stor kostnad. 
Denna kostnad är det mindre jag talar om, ty om man gör en så 
stor reform i en god rigtning, får man också underkasta sig de 
olägenheter i pekuniärt hänseende som deraf kunna uppkomma, 
Jag klandrar det alltså icke, men man kan dock icke se, huru 
dessa förluster kunnat komma att uppgå till den betydliga sum
man af 600,000 kronor.

Vidare se vi i detta utlåtande, att, efter det att Statskontoret
1875 lemnat i förskott dessa 600,000 kronor, det 1876 lemnade
500.000 kronor, och att beräkningen för år 1877 går upp till samma
summa; och dervid säger Departementschefen: “Huruvida af
1876 års förskott någon större eller mindre del kunde under nu 
innevarande år återbetalas, kunde för närvarande icke förutses, 
men utan tvifvel blefve postverket nödgadt att äfven för 1877 
taga samma rättighet i anspråk, så att det förskott, hvarmed Stats
kontorets kassa finge ligga ute, ytterligare komme att ökas".

Derpå heter det, att det kan komma att gå derhän att “slut
ligen en större ersättning på en gång måste beredas åt Statskon
toret, och att dermed för en följande statsreglering kunde uppstå 
en oformligt stor tillökning af denna budgetpost, äfvensom att 
under den tid, systemet fortsattes, räkenskaperna icke med den 
åskådlighet, som vederborde, kunde ådagalägga hvarje års verk
liga kostnader för postverket".

En jemförelse mellan yttrandet förlidet år, som jag haft äran 
uppläsa, och detta visar, att Finansministern då, likasom kanske 
något hvar af oss, trodde att det var fråga om en afgäld för
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Statskontoret för en gång, men så är ingalunda förhållandet. Hvad PmUorket» 
det gäller, det synes längre fram i utlåtandet, der det heter att ^ ^ 
om “ingen större afbetalning kunde af 1876 års inkomster bere- ■ (Forts.) 
das, finge utan tvifvel till 1878 års Riksdag göras framställning 
om ersättning till Statskontoret för de då definitivt kända för- 
skottssummorna, möjligen äfven om ett särskildt förslagsanslag 
för bestridande af de utgifter af samma art, hvilka framdeles 
kunde vara att förutse11.

Hvilka summor hopa sig icke på detta vis och huru skola de 
kunna betraktas såsom förskott i längden? Man står redan 
uppe i ett par millioner, och det måste förr eller senare blifva 
nödigt, att en reglering sker af hela postväsendet. Jag vill visst 
icke motsätta mig hvilken summa som helst, som befinnes för än
damålet nödvändig; men då det synes omöjligt för någon annan 
än den, som har eu speciel inblick i dessa ämnen, att nu be
döma frågan, kan icke, enligt min åsigt, något bestämdt och grun- 
dadt ja eller nej af Riksdagen lemnas på denna nådiga fram
ställning.

Slutligen omnämnes i utlåtandet, hvad vi ock känna, att 
Kongl. Maj:t förständigat Gfeneralpoststyrelsen att till Kongl.
Maj:t inkomma med underdånigt yttrande om och i hvad mån åt
gärder till minskande af postverkets trafik utgift er kunna vidtagas.
Då detta Generalpoststyrelsens yttrande ännu icke är kändt och 
jag anser för min skyldighet att afvakta detsamma, som möjligen 
kan göra ett nu framstäidt yrkar de om åvägabringande af klar
het i postförvaltningen obehöfligl, vill jag nu icke göra något 
sådant. Jag har emellertid velat säga dessa ord inför Kammaren 
såsom eu förberedelse — derest jag lefver och är närvarande vid 
nästa riksdag — till en fullständigare konklusion på de nu fram
kastade premisserna.

Herr Ro os: Till en början och i förbigående anhåller jag
få anmärka att uppgiften om förlusterna på tidningsstämpelns af
skaffande måste bero på något misstag. Enligt revisionsberättel
sen det år, 1872, då de förändrade vilkoren för tidningars post
befordran faststäldes, uppgick statsverkets behållna inkomst af 
tidningsstämplingen till omkring 81,000 kronor; hvartill kunna 
läggas de postpersonalen för tidningarnes expedition tillkommande 
sportler, uppgående till omkring hälften af förenämnda belopp.
1 den samma år aflåtna nådiga propositionen angående statsver
kets tillstånd och behof blefvo — under antagande att de^ af 
Kongl. Maj:t föreslagna portosatserna skulle komma att af Riks
dagen godkännas, — postverkets inkomster af tidningsbefordringen 
beräknade till 130,000 kronor. Oaktadt, vid pröfningen af försla
get till stämpelafgiftens afskaffande, portosatserna^ för tidningar 
blifvit af Riksdagen icke oväsentligt nedsatta, har år 1875 inkom
sten af tidningarnes postbefordran uppgått till omkring 167,000 
kronor.

Äfvenså torde, om afseende skall fästas vid påståendet att 
kronobrefbäringens afskaffande medfört förluster för postverket,
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Postverkets uppgiften höra på något sätt styrkas. En sanning är det, att 
förgår Tsts t\er^Senom postverkets utgifter i högst betydlig mån ökats. Denna 

(Forts./'' tillökning tiar blifvit större än som ursprungligen af postverkets 
styrelse beräknats. Orsaken härtill är emellertid mycket lätt fun
nen. Då frågan först till behandling förevar, hade nemligen Ge
neralpoststyrelsen föreslagit att, såsom vilkor för kronobrefbä- 
ringens indragning, skulle stadgas det, med eller utan kommuner
nas mellankomst, tillfälle bereddes att mot en lega af 1 krona 
eller 1 krona 20 öre per mil få befordrade de nya poster med 
hvilka kronobrefbäringen borde ersättas.

Som bekant är, fann hvarken Kongl. Maj:t eller Riksdagen 
skäl att vid sist omförmälda framställning fästa afseende. Om 
nu också, till följd häraf, kostnaderna för kronobrefbäringsposter- 
nas fortskaffande måste i högst väsentlig mån förökas, hvarken 
kunde eller borde, på sätt i fråga stål dt blifvit, uppskjutas de på 
Generalpoststyrelsen ankommande åtgärder för kronobrefvens fort
skaffande, helst, i öfverensstämmelse med Riksdagens beslut. 
.Kongl. Maj:t genom nådig kungörelse den 5 December 1873 för
ordnat att med samma års utgång borde upphöra den krono-, 
skatte- och allmänna frälsehemman åliggande kronobrefbärings- 
skyldighet, och således af nödvändighet påkallades att annan ut
väg till en stor del tjenstebrefs fortskaffande bereddes.

Om, af förenämnda anledning, utgifterna för kronobrefbärings- 
posternas fortskaffande blifvit betydligt större än ursprungligen 
beräknades, bör också rättvisligen erkännas att tillväxten i upp
börd blifvit större än hvad i förväg antagits. Särskildt bör i så
dant afseende anmärkas förhållandet med de nya poststationerna. 
om hvilka man någon gång hört anmärkas att deras antal vore 
allt för stort, ehuru, om hänsyn tages till areal och folkmängd, 
detsamma icke är större än som inom andra länder förekommer.

Under det att nästlidne år kostnaden för samtliga poststa
tioner i riket utgjorde 356,500 kronor, har den uppbörd som vid 
de samma influtit, uppgått till 961,100 kronor irtgörande omkring 
269 procent af kostnadssumman.

Sant är att en stor del af de bref som å poststationerna af- 
lemnats, skulle hafva blifvit med post befordrade äfven om dessa 
postanstalter icke funnits att tillgå. Om det inflytande på kor
respondensens tillväxt som utöfvas af lättadt tillfälle till brefs 
aflemnande och emottagande, bär emellertid poststatistiken allt 
för tydligt vittnesbörd för att någon anledning skulle förefinnas 
betvifla att den förenämnda portouppbörden är att till väsentli
gaste delen tillskrifva det ökade antalet postanstalter, hvilkas in
rättande äfven verkat derhän att postverket kommit i åtnjutande 
af vanligt 12-öresporto för ett icke ringa antal bref som förut 
skolat behandlas såsom lösbref; ett slags försändelser af hvilka 
postkassan icke hemtar någon inkomst.

Att, oaktadt omförmälda omständigheter, förefinnes ett miss
förhållande mellan postverkets ordinarie inkomster och utgifter, 
har — oberoende af förenämnda utvidgningar af postförbindel-
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serna — sin grund i den af Kong!. Maj:t och Riksdagen beslutade 
förändringen i sättet och vilkoren för posternes fortskaffande.

Detta förhållande kan för den som tagit kännedom om hvad 
i ärendet förekommit, icke innefatta någonting oväntadt.

Anda från postverkets första inrättning, för 241 år sedan, och 
intill senaste tid har postföringen varit baserad på ett åliggande 
för jordägare att besörja posternas fortskaffande.

För sådant ändamål anslogos, som bekant är, särskilda post
hemman, Indika i vederlag tillerkändes särskilda förmåner, för
nämligast befrielse från utskrifning, gästning och skjutsning samt 
dagsverken och som, till en början, endast i de fall att dem förut, 
af en eller annan orsak, tillkommo dessa förmåner, borde der
utöfver med penningar förnöjas.

Denna ersättning, den s. k. postlönen, utgick till en början 
icke af postmedlen, utan af de s. k. landtintraderna, men år 1685 
förordnades att, så länge postmedlen dertill lemnade tillgång, 
borde med dem bestridas dessa utgifter.

Ännu i början af detta århundrade utgjorde postlegan i all
mänhet icke mer än dels 2, dels 3 skillingar banko milen, d. v. s. 
omkring två tredjedelar af hvad som i medeltal uppbars i porto 
för ett enda bref, under det att för närvarande postföringslegan 
ungefärligen motsvarar portot för 15 enkla bref.

Sedermera förhöjdes efterhand legan till 8, 10 och 12 skil
lingar banko milen samt blef slutligen år 1857 faststäld i allmän
het till 40 öre, men i vissa fall till 45 ä 80 öre milen.

Det är den sista taxa som blifvit faststäld för postföring med 
posthemmansskjuts.

Sedan Kongl. Maj:t i skrifvelse den 13 Januari 1860 till 
Rikets ständer gjort framställning om postföringsskyldighetens 
skiljande från jordbruket, blef denna framställning af Rikets stän
der bifallen på det sätt att åliggandet att besörja posternas fort
skaffande förklarades böra, i den mån Kongl. Maj:t funne sådant 
lämpligen kunna ske, skiljas från jordbruket, mot åliggande för 
posthemmanen att fullgöra de onera från hvilka de förut i denna 
egenskap varit befriade; hvarjemte och med afseende å den för
höjning i postskjutslegan som häraf måste uppkomma, Rikets 
Ständer till Kongl. Maj:ts nådiga disposition anvisade ett årligt 
reservationsanslag af 70,000 kronor, med anmälan derjemte att 
de besparingar som å detta anslag kunde uppkomma, borde an
vändas till anordnande af gemensam befordran för post och re
sande.

Med anledning häraf förordnades genom. Kongl. brefvet den 
21 Juni 1861 om inrättande af diligensbefordran å 22 särskilda 
linier samt om indragning, i sammanhang dermed, af de post
hemman hvilka det förut ålegat besörja postföringen å samma 
linier.

Den lättnad som sålunda bereddes dessa hemman beviljades 
dem emellertid på bekostnad af de gästgifveri-, håll- och reserv- 
skjutsskyldige, hvilka ålades besörja dels diligensernas fortskaf
fande, då ej beting erhölles, till en lega af 1 krona 25 öre resp.

Postverkets 
utgiftsstater 
för år 1878. 

(Forts.)
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Postverkets 
utgiftsstater 
för (b■ löt8. 

(Forts.)

1 krona 50 öre milen, dels befordran af vanliga poster i alla de 
fall då ej aftal kunnat träffas om postföringens öfvertagande på 
entreprenad mot gällande gästgifverilega.

Också blef af Riksdagen den 13 Maj 1868 gjord förnyad 
framställning om postskjutsskyldighetens skiljande från jordbruket; 
dervid Riksdagen anhöll att, derest, af brist på medel, hinder 
för hela postskjutsens ställande på beting skulle möta, Kongl. 
Maj:t måtte till Riksdagen göra den nådiga framställning hvartill 
omständigheterna kunde föranleda.

Till följd häraf blef genom nådigt bref den 19 Augusti 1870 
förordnadt, att med samma års utgång samtliga återstående post
hemman borde indragas samt gästgifveriskjuts för postbefordran 
anlitas endast i de fall att icke aftal kunnat träffas om posternas 
fortskaffande på beting mot en afgift, hvilken i medeltal motsva
rade 133 1/;i procent af gällande gästgifveriskjutslega.

I åberopade Kongl. bref tillägges emellertid “och kåfve vi 
vid detta nådiga förklarande fästat det förbehåll att de i berörda 
hänseenden nu gällande bestämmelser komma att åter tillämpas, 
i händelse de anslag som för bestridande af de med förändringen 
förenade, förhöjda kostnader möjligen kunna finnas erforderliga, 
icke blifva af Riksdagen beviljade."

Af hvad jag haft äran anföra framgår med tydlighet att, lika 
så litet som år 1868 Riksdagen förbisåg att, derest den på jorden 
hviiande postföringstungan blefve i någon väsentligare mån lättad, 
postverkets vanliga inkomstmedel icke kunde antagas lemna till
gång till bestridande af samtliga utgifterna för posternas fort
skaffande, lika så litet har år 1870 blifvit af Kongl. Maj:t förbi- 
sedt behofvet 'af särskild! anslag för genomförande, äfven blott 
till någon del, af den förändring i sättet för postföringens besör
jande, som blifvit af Riksdagen förordad.

I samma mån som det verkliga värdet af skjutsprestationen 
ökades måste efter hand de nyss åberopade bestämmelserna af 
år 1870 befinnas otillfredsställande, derest man fortfarande önskade 
postföringsskyldighetens skiljande från jordbruket. Under loppet 
af år 1873 blefvo postföringskontrakt till ett mycket stort antal upp
sagda af entreprenörerne och då icke nya aftal om posternas fort
skaffande mot en lega, begränsad till stadgade maximibelopp, 
kunde bringas till stånd, återstod för postverkets styrelse icke 
annat än att åter i större utsträckning för postföringen anlita 
gästgifveri-, håll- och reservskjuts.

Härigenom icke allenast bereddes känbara olägenheter förde 
resande, för hvilkas fortskaffande ofta icke hästar funnos att tillgå, 
utan äfven i väsentlig mån försvårades inrättandet af skjuts
entreprenad.

Enligt Generalpoststyrelsens uppfattning, hvilken äfven af 
Kongl. Maj:t i nåder godkändes, fans till förekommande af de 
omförmälda, mycket och med skäl öfverklagade olägenheterna icke 
någon annan fullt verksam utväg än att, i öfverensstämmelse med 
den åsigt som äfven blifvit af Riksdagen uttalad, ställa all ordi
narie postföring på beting.
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I det underdåniga utlåtande, som rörande detta ämne af Gene- Postverkets 
ralpoststyrelsen afgafs den 31 December 1873, yttrade Styrelsen 
att intet tvifvel förekomme derom att utgifterna för en dylik för- ' (Forts.) 
ändring i postföringssättet måste blifva större än att de af post
verkets vanliga inkomstmedel kunde bestridas; hvarföre ock Sty
relsen i underdånighet hemstälde det Kongl. Maj:t måtte till 
Riksdagen göra framställning om uppförande för ändamålet af 
ett särskildt förslagsanslag å Riksstatens sjunde hufvudtiteh

Då emellertid för beräkning af det belopp som i sådant af
seende kunde erfordras, saknades tillförlitlig grund, fann Kongl.
Maj:t skäligt, i nådig proposition den 17 april 1874, föreslå Riks
dagen att de för ändamålet erforderliga medel skulle förskottsvis 
af Statskontoret utbetalas; eu framställning som äfven blef af 
Riksdagen bifallen; hvarefter, som bekant är, i öfverensstämmelse 
härmed förfarits äfven vid fastställandet af postverkets stater 
för åren 1876 och 1877.

Att det nu i fråga varande missförhållandet mellan post
verkets ordinarie inkomster och utgifter har sin grund i den om- 
förmälda förändringen i sättet för posternas fortskaffande, är myc
ket lätt att inse.

Då 1870 — året innan indragningen af samtliga återstående 
posthemman vidtogs — för 521,600 postförda mil postföringskost- 
naden uppgick till 561,100 kronor, borde, derest hithörande för
hållanden icke undergått någon förändring, år 1875, det sista 
hvars räkenskaper hittills afslutats, kostnaden för 732,500 post
förda mil hafva belöpt sig till 792,200 kronor.

Denna kostnad har emellertid uppgått till 1,250.700 kronor; 
innefattande en tillökning af 458,500 kronor.

Tages derjemte i betraktande det stora antal posthemman 
som indragits under loppet af åren 1861—1870, kan icke något 
tvifvel förefinnas derom, att det är i de förändrade vilkoren för 
posternas fortskaffande som orsaken ligger dertill att under de 
senare åren postverkets utgifter i så betydlig mån öfverstigit 
dess inkomster.

Om också af hvarje utvidgning af postförbindelserna bör med 
skäl kunna påräknas en tillökning i inkomst, tillräckligt stor att 
— väl icke under första eller andra, men under tredje eller åt
minstone fjerde året — betäcka de med utvidgningen förenade ut
gifter, är det tydligt att en dylik påföljd icke med fog kan be
gäras af en förändring i vilkoren för posternas fortskaffande; en för
ändring, hvilken icke verkat derhän att postverket erhållit ett 
enda bref mer att befordra än hvad fallet skulle hafva varit om 
de förutvarande postföringsvilkoren förblifvit gällande. Så rigtig 
och så billig den i fråga varande förändringen varit, har derför 
ock ej vid dess beslutande kunnat förväntas att den skattelin- 
dring som med densamma afsågs, skulle i en närmare framtid 
kunna af ett öfverskott å postverkets inkomster ersättas.

Den ärade talaren från Kronobergs län har anfört exempel 
från länder der postverken lemna årliga öfverskott. Jag anhåller 
derför få åberopa några andra exempel från länder, i hvilka såsom

Tisdagen den 15 Maj. f. in.
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Postverkets fallet är med vårt land, en till antalet jemförelsevis ringa befolk- 
fsrårms nin8 är sP1,idd på allt för stora sträckor för att, åtminstone för 

(Forts.) närvarande, den intägt som af postutvexlingen kan hemtas, skulle 
kunna betäcka samtliga de med posternas fortskaffande förenade 
utgifter.

Ett sådant land är, bland andra, Norge, hvarest — med in
beräknande af bidragen till enskilda ångfartyg, hvilka anlitas för 
postföring —- af andra allmänna medel än de som genom post
anstalterna inflyta, år 1875 för postutvexlingens besörjande ut
betalats omkring 578,000 kronor.

1 Ryssland hafva samma år postverkets utgifter med omkring 
10 millioner francs öfverstigit dess inkomster, och i Nordamerikas 
Förenta Stater uppgick, också år 1875, bristen till icke mindre än 
37 millioner francs.

Den föregående talaren har slutligen äfven åberopat den om
ständigheten att Kongl. Maj:t funnit skäligt från Generalpoststy
relsen infordra underdånigt utlåtande om och i hvad mån någon 
minskning i postverkets trafikutgifter må kunna åstadkommas.

Detta utlåtande har blifvit den 2 i denna månad afgifvet.
Enligt den i detsamma meddelade utredning borde,
om under de närmast följande åren tillökningen i Postver

kers inkomster blir hälften så stor som den varit under de sist- 
förflutna åren,

om af denna tillökning hälften användes till bestridande af 
de ökade utgifter, som alltid af en vexande trafik påkallas,

och om slutligen icke några oförutsedda omständigheter mel
lankomma,

efter 1881 års utgång vara att påräkna en årlig tillgång af 
omkring 600,000 kronor; ungefärligen motsvarande det belopp som 
under hvart och ett af de senaste åren erfordrats för bestridande 
af. de utgifter, hvilka blifvit en följd af postföringsskyldighetens 
skiljande från jordbruket.

Jag anhåller om bifall till Stats-Utskottets föredragna be
tänkande.

Friherre af Ugglas: Det förefaller mig alldeles icke be
synnerligt, att, när man icke är mera inne i dessa förhållanden, 
det verkligen kan väcka uppmärksamhet, att postverkets utgifter 
under de senare åren vuxit så betydligt som de gjort. Men för
min del tror jag, att detta är ett helt naturligt förhållande, till
följd af de beslut, som af Riksdagen fattats, oberoende helt och 
hållet af poststyrelsen. Det är icke så många år sedan, nemligen
1868 och 1869 och, som jag tror, äfven 1870, som postverket lem-
nade öfverskott af omkring 100,000 kronor om året. Men 1868 
års Riksdags beslut, som tillämpats från 1871, om upphörande af 
hela postskjutsen har, på sätt den siste talaren ådagalagt, med
fört en ökad årlig utgift af omkring 600,000 kronor. Så kom 
några riksdagar derefter frågan om kronobrefbäringens upphö
rande och jag tog mig då den friheten att från denna plats varna 
för en hastig tillämpning af ett sådant beslut, ty det var klart
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att detta beslut skulle komma att medföra, åtminstone i början, 
nya stora utgifter. Det var icke tänkbart, att när man på en 
gång ökade poststationernas antal från några hundra till några 
tusen och antalet postförda mil i följd af detta beslut betydligt 
ökades, det var då icke tänkbart, säger jag, att icke postverkets 
utgifter skulle väsentligen tillväxa och jag ber att få vitsorda 
rigtigheten af den siste talarens uppgift, att när poststyrelsen 
åtog sig detta bestyr fastade den dervid det vilkoret, att legan 
skulle nedbringas till 1 krona å 1: 20 per mil. Ett sådant vilkor 
lemnade Riksdagen utan afseende, och vi veta att denna postskjuts 
stigit från 1: 20 till 2 ä 3 kronor per mil och kanske derutöfver. 
Jag anser sålunda att det icke bör och icke kan väcka någon 
förundran, att postverkets utgifter under de senare åren vuxit så 
betydligt, men jag delar den förhoppning, som den siste talaren 
uttryckt, att sedan man fått dessa ökade utgifter, komma inkom
sterna småningom att växa så, att den tidpunkt icke bör vara 
så aflägsen, då postverkets utgifter och inkomster gå ihop. Derom 
är jag fullt öfver ty gad och jag tror att, oaktadt de sorgliga för
hållanden, som inträdt i följd af de utaf Riksdagen fattade beslut, 
Riksdagen icke behöfver motse postverkets framtid med något 
bekymmer. Då något yrkande här icke blifvit framstäldt, får jag- 
hemställa om bifall till Stats-Utskottets förslag.

Grefve Beck-Friis: Jag begärde ordet med anledning åt 
den siste talarens yttrande att stegringen i postverkets utgifter hade 
två orsaker. Jag tror, att den beror på den enda orsaken att 
gästgifveri-, håll- och reservskjuts icke får af postverket anlitas 
i andra fall än då rimliga ackord icke kunna uppgöras. Då 
man vet, att postverket kan få betala mera än 4 kronor för häst 
per mil och då den af Herr Roos framlagda kalkyl upplyser, att 
den förhöjda skjutslega uppgått till nära en half million kronor, 
så visar det sig ju att den befintliga bristen kommer från detta 
håll. De siffror, Herr Roos lemnat, ådagalägga ju, att poststa
tionerna lemnat inkomst i stället för förlust, och jag tror för min del 
icke, att man behöfver söka orsaken till missförhållandet mellan 
postverkets utgifter och inkomster annat än i den omständigheten 
att gästgifveri-, håll- och reservskjuts icke får anlitas annat än 
då rimliga ackord icke kunna uppgöras.

Öfver!äggningen förklarades härefter slutad och utlåtandet 
bifölls.

Kammaren åtskildes kl. 4 e. m.
In fidem.
O. Brakel.

Postverkets 
vtffiftsstater 
för tfr 1878. 

(Forts.)



N:o 42. 64 Tisdagen den 15 Maj, e. m.

Tisdagen den 15 Maj e. m.
Kammaren sammanträdde bl. 7 e. m.

Justerades 4 protokollsutdrag för sammanträdet å förmiddagen 
ock protokollet för den o:te dennes e. m.

Upplästes och godkändes Banko-Utskottets förslag dels till Riks
dagens underdåniga skrifvelse N:o 52, med reglemente för Riks
bankens styrelse och förvaltning, dels ock till Riksdagens skrif
velse N:o 53 till fullmäktige i Riksbanken, med öfverlemnande af 
bankoreglementet.

Anmäldes och bordlädes Stats-Utskottets memorial N;o 90. 
m ed förslag till voteringsproposition i anledning Eif Kamrarnes 
skiljaktiga beslut i fråga om ny stat för Musikaliska Aka
demien.

Sedan Kammaren, uppå Herr (trefven och Talmannens hem
ställan, besluta, att Stats-Utskottets memorial N:o 90 skulle sättas 
främst på föredragningslistan för nästa sammanträde; åtskildes 
Kammaren.

In fidem 
O. Brakel.

Stockholm, tryckt hos A. L. Normans Boktryckeri-Aktiebolag, 1877.


